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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió 

Núm. 2 
Data: 3 de març 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 h a 23.30 h 
Lloc: Consell de Districte de Sants-Montjuïc 

Assistents 

Presidenta del Consell 
Montserrat Ballarin Espuña 
 
Regidor del Districte 
Jaume Asens Llodrà 
 
Regidors adscrits 
Joaquim Forn i Chiarello (GMCiU) 
M. Magdalena Barceló Verea (GMC’s) 
Montserrat Benedí i Altés (GMERC-AM) 
 
Consellers i conselleres 
Domingo de Guzmán Alonso Chapa (GMDBComú) 
Xavier Farré Perisé (GMDBComú) 
Carolina López García (GMDBComú) 
Esther Pérez Sorribas (GMDBComú) 
Maria Riba Albiach (GMDBComú) 
Joan Sanromà Baulo (GMDBComú) 
Carles Domingo Díaz (GMDCiU) 
Núria Izquierdo Simó (GMDCiU) 
Georgina Lázaro Fontanet (GMDCiU) 
Sergi Sarri Camargo (GMDCiU) 
Marta Alonso Izquierdo (GMDERC) 
Jordi Fexas Massanés (GMDERC) 
Àngels Boix Junyent (GMDPSC) 
Albert Deusedes Perelló (GMDPSC) 
Angel Federico Lao Peña (GMDC’s) 
David Labrador Gabriel (GMDC’s) 
M. Lluïsa Pahissa Casadevall (GMDCUP) 
Marc Santasusana Corzán (GMDCUP) 
José Antonio Calleja Clavero (GMDPPC) 
 
Excusen la seva absència 
Carmen Andrés Añón, regidora adscrita del GMPSC 
Josep Garganté i Closa, regidor adscrit del GMCUP 
Xavier Mulleras Vinzia, regidor adscrit del GMPPC 
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Gerent del Districte 
Francesc Jiménez i Gusi 
 
Secretari del Consell 
Juan Carlos Parejo Perogil 
 
 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

A) Aprovació de l’acta de l’anterior sessió ordinària de 2 de desembre de 2015 i 
de la sessió extraordinària de 16 de febrer de 2016 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta que a la pàgina 9 de 
l’acta del Ple de 2 de desembre nega haver exposat que la dedicació del senyor 
Jaume Asens fos inferior a la del senyor Laporta, antic regidor d’UpB, sinó que va 
considerar que el senyor Laporta havia estat una vergonya de regidor adscrit. 

S’aprova l’acta per unanimitat. 

B) Part informativa: 

1. Despatx d’ofici 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, demana saber els motius de l’increment 
de sostre edificable del carrer de Valladolid, 36, i el carrer de l’Àrtic, 23. D’altra banda, 
pregunta per què existeix una moratòria en la llicència d’activitats del carrer de Radas, 
concretament en l’habitatge d’ús turístic. 

La presidenta indica que tots els consellers tenen disponibles aquests informes a 
Secretaria, i es poden consultar després d’acordar-ho amb el secretari. 

El Consell se n’assabenta. 

2. Informes 

 2.1. Informe del regidor 

El regidor del Districte es disposa a informar del tercer balanç del mandat. Felicita les 
entitats que han participat en les festes nadalenques dels barris i considera que 
aquestes han estat les més humanes i equitatives. En especial, esmenta la tasca 
organitzativa de Pau Sense Treva i la gent que va recollir regals al Poble-sec i la 
Marina. Dóna l’enhorabona a la PAH pel seu setè aniversari i al Bloc de la Bordeta pel 
seu primer aniversari. Exposa que aquesta última segueix en ple funcionament. 
Felicita la senyora Gemma Solsona, la persona més jove que ha accedit al càrrec de 
presidenta de la Federació de la Festa Major de Sants. Felicita l’Escola Miquel Bleach i 
els Castellers del Poble-sec, si bé recorda que ja els va donar l’enhorabona quan es va 
fer entrega dels premis de la Ciutat de Barcelona. Afirma que els Castellers del Poble-
sec han innovat en la tradició castellera amb modernitat i imaginació, i que l’Escola 
Miquel Bleach ha apropat la cultura a l’escola en una proposta molt innovadora. 
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Pel que fa a les matèries de balanç, exposa que el PAD i al PAM formen el full 
d’actuació de govern i que actualment es troben en la segona fase d’elaboració. Indica 
que s’estan recollint totes les propostes en el marc dels consells de barri, els consells 
sectorials, les trobades del teixit associatiu, les propostes plantejades al web 
decidim.barcelona i els múltiples espais de participació que s’estan desenvolupant al 
districte. Recorda que la fase següent consistirà a iniciar converses amb els altres 
grups municipals per intentar aconseguir un document el més consensuat i ric 
possible, que inclogui el màxim de pluralitat.  

Quant a les mesures de govern, informa que el Pla de xoc en educació tenia com a 
objectiu garantir l’accés al material didàctic a aquelles famílies que no en poden 
disposar per motius econòmics, prioritzant determinats factors i determinats barris. 
Puntualitza que, en el cas de Sants-Montjuïc, la dotació constava de 210.293 euros i, 
per part de l’Ajuntament, de 169.000 euros. Apunta que aquesta xifra es 
complementarà amb una sèrie d’actuacions urgents en matèria de manteniment en 
diferents escoles del districte, amb la qual cosa es pretén pal·liar l’anterior manca 
d’inversions en aquesta matèria. 

Recorda que l’11 de març tindrà lloc la inauguració del camí escolar de Sants-Badal a 
la plaça de l’Olivereta. Considera que aquest camí és una eina educativa transversal, 
participativa i molt potent que s’ha treballat amb les escoles i les entitats del barri. 
Opina que representarà una millora evident de l’entorn. 

Manifesta que la creació del Punt d’Atenció de Pobresa Energètica se suma a la 
creació del servei d’intermediació per aturar desallotjaments, del qual ja es va informar 
anteriorment. Anuncia que el punt d’informació, ubicat al passeig de la Zona Franca, ja 
està en funcionament, amb l’objectiu d’ajudar la ciutadania a comprendre millor les 
factures, introduir mesures d’estalvi i eficiència als domicilis, facilitar la intermediació 
amb les companyies subministradores quan es produeixin situacions d’impossibilitat de 
pagament i detectar casos d’incompliment de la Llei. Matisa que la Llei impedeix tallar 
el subministrament sense coneixement previ de la situació i de l’informe pertinent dels 
Serveis Socials. Assenyala que l’oficina ja funciona en tres altres districtes i es disposa 
d’una sèrie de dades que encara no es poden facilitar, si bé assegura que se’n 
disposarà en el proper informe. 

Es congratula per l’acord entre l’Ajuntament i la Generalitat relatiu a la línia de metro 
de la Marina, si bé reconeix que el mèrit és del veïnat. Indica que aquesta 
infraestructura sempre ha estat una prioritat de l’equip de govern i que finalment s’ha 
pogut acordar amb la Generalitat. Indica que cal fixar els calendaris definitius i el 
finançament de totes dues parts, tot i que el compromís polític converteix aquesta 
qüestió en irreversible. 

Pel que fa a la Taula de Mobilitat, assegura que s’ha treballat intensament sobre la 
definició del Pla de mobilitat del barri. Assegura que properament es presentarà un 
document base que ha de donar el tret de sortida al Pla i definir el marc en què 
s’elaborarà. 

Indica que a causa dels canvis urbanístics que s’estan executant a la Bordeta, es va 
acordar elaborar el Pla de mobilitat d’aquest barri des d’una visió integral, tenint en 
compte la circulació interna i el transport públic, entre d’altres. Esmenta que les obres 
del Poble-sec, Font de la Guatlla, Sants-Badal i Sants s’iniciaran properament, després 
dels consells de barri previstos per a març i abril. 

Assenyala que a principis de febrer es va posar en funcionament la màquina 
expenedora de targetes de transport públic de la Marina. Puntualitza que no es 
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tractava d’una competència de l’Ajuntament, si bé es va considerar que el cost 
econòmic es podia assumir, ja que es tractava d’una reivindicació justa del veïnat 
davant la impossibilitat d’adquirir títols de transports fora dels horaris dels comerços, 
tenint en compte la inexistència de parades de metro. 

Exposa que s’ha impulsat sis projectes de plans d’ocupació, en què actualment 
treballen 57 persones, si bé al maig se n’incorporaran 21 més, de manera que 
sumaran 78. 

Indica que la Comissió del Pla de comerç ha finalitzat les sis sessions celebrades des 
d’agost fins a febrer per desenvolupar el Pla. Apunta que actualment les propostes 
s’estan bolcant al PAD. 

Informa que s’han celebrat fires i activitats de comerç de Nadal a tots els barris, 
especialment al Poble-sec. Anuncia que es va presentar un mapa de comerç 
sostenible, el primer que es desenvolupa a la ciutat en aquest aspecte. Puntualitza que 
el Mercat de la Terra només s’ha celebrat en una ocasió, si bé s’està considerant que 
es repeteixi. D’altra banda, recorda que els Premis Hermes, destinats a potenciar el 
cinema i el comerç, es van celebrar amb gran èxit de convocatòria. Assenyala que 
l’economia i la cooperació social i solidària és una prioritat del govern. Manifesta que, 
gràcies al superàvit, es va poder ampliar els pressupostos i destinar una bona quantitat 
econòmica a potenciar els dos projectes esmentats, que afecten especialment el 
Poble-sec i la Marina. Recorda que, fruit d’aquest pla, el mes de febrer es va iniciar a 
la Marina l’acompanyament tècnic i formatiu per constituir una iniciativa d’economia 
comunitària, l’Engranatge. Apunta que al Poble-sec s’està assessorant i formant 
persones per construir projectes cooperatius. 

Pel que fa a l’Ordenança singular de terrasses del carrer de Blai, a 28 de gener, afirma 
que la Comissió de Govern va aprovar l’ordenació d’aquest espai, que implica tancar 
una hora abans, és a dir, a les onze entre setmana i a les dotze el divendres i el 
dissabte. Exposa que el nombre total de terrasses es limitarà a 37, per la qual cosa 
s’accepta les al·legacions del veïnat i la sessió oberta que es va celebrar amb totes les 
parts afectades al Centre Cultural de l’Albareda. Indica que en aquesta sessió va 
quedar palès que la problemàtica no només era ocasionada pels horaris i les 
terrasses, per la qual cosa es va decidir que s’intentaria abordar la qüestió des d’un 
punt de vista més global. En aquest sentit, comunica que actualment s’està adequant 
l’horari de neteja a l’horari de tancament de les terrasses per tal d’alliberar els veïns 
d’una altra franja de soroll. Assegura que s’està treballant en la idea de buscar noves 
ubicacions als contenidors i el soroll que genera la recollida la carrer de Blai. 

Té un record per al senyor Pablo Molano, traspassat dues setmanes enrere. El 
qualifica com una de les persones que més va lluitar per aconseguir els objectius de 
l’Ordenança singular. 

Respecte a les ordenacions singulars, manifesta que properament s’iniciarà 
l’Ordenança de la plaça d’Osca mitjançant un procés participatiu sobre el qual s’ha 
convocat una reunió per a la setmana vinent. 

Apunta que se celebraran diverses activitats programades per al Dia de la Dona i que 
l’acte central tindrà lloc a la plaça d’Espanya. 

Informa que s’ha desencallat el procés de definició del Pla general metropolità de Can 
Batlló gràcies a un preacord entre l’Àrea d’Ecologia Urbana i els veïns de la plataforma 
de Can Batlló. A banda d’això, assegura que finalment s’ha cedit el solar amb dret de 
superfície per a la construcció d’habitatges cooperatius en cessió d’ús a La Borda. 
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Exposa que, arran d’una sèrie de protestes de joves que es van produir en diversos 
punts de la ciutat, s’ha aconseguit ampliar l’obertura de les sales d’estudi de la 
Biblioteca del Poble-sec. Apunta que s’ha tancat un compromís per solucionar la 
dificultat dels estudiants per trobar espais d’estudi. 

Finalment, respecte a l’estat de les obres, assenyala que la plaça de Can Mantega 
està a punt de finalitzar, que han començat les del carrer del Corral i Melcior de Palau i 
que properament començaran les del carrer de l’Olivera. Esmenta que l’obertura i 
urbanització al carrer de la Diputació i la urbanització de sobre el calaix fins a la Riera 
de Tena continuen a bon ritme. Exposa que s’ha obert un procés participatiu per definir 
els usos de la plaça de Joan Pelegrí amb el veïnat, ja que actualment té un aspecte 
fred i desèrtic, amb els usos poc aprofitats. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, s’afegeix a les felicitacions del 
regidor i fa un recordatori per al motorista mort recentment al carrer de Sants. Incita els 
consellers a insistir en l’accidentalitat dels motoristes i ofereix el suport al Districte i 
l’Ajuntament en aquest sentit. 

Pel que fa al PAD i el PAM, coincideix que s’estan desenvolupant diferents reunions, 
consells i comissions sectorials. Opina que generalment funcionen correctament, si bé 
algunes són més útils que les altres. D’altra banda, considera satisfactori que els 
ciutadans puguin participar en la pàgina web decidim.barcelona, si bé discrepa dels 
continguts dogmàtics sobre els objectius de ciutat. 

Mostra la seva preocupació pel model de participació que busca l’equip de govern. 
Coincideix que el veïnat de Joan Pelegrí ha de ser qui decideixi el nou model de plaça, 
si bé opina que els models de participació que es pretén implementar al solar 
d’Hostafrancs i als locals del carrer de la Química són preocupants. Pregunta si només 
podran decidir els veïns de l’entorn, és a dir, de la Cadena Estrelles Altes, o bé tota la 
Marina. Demana que s’estableixin límits en aquest sentit per evitar malentesos en els 
processos de participació i els usos que es donarà a certs equipaments o espais. 

Respecte a l’oficina de pobresa energètica a la Marina, ho considera una bona 
iniciativa, i demana saber si s’estendrà a algun altre punt del districte o si altres 
persones del districte hi podran acudir, ja que al Poble-sec, per exemple, hi viu molta 
gent en situació de pobresa extrema. 

Assenyala que s’ha produït un repunt de persones sense sostre en diferents indrets 
del districte, com ara al carrer Vila i Vilà amb passeig de Montjuïc, les Hortes de Sant 
Bertran i el carrer de Lleida amb el Palau dels Esports, entre d’altres. Anuncia que 
s’està destinant recursos de l’Ajuntament i del Districte a aquesta problemàtica, si bé 
demana saber què s’està fent amb aquestes persones i quines possibilitats hi ha de 
reinserir-les a la societat. Recorda que algunes d’aquestes persones pateixen trastorns 
mentals i que en ocasions han patit situacions d’assetjament i problemes per part de 
vianants, una problemàtica afectada per un buit legal. 

Fa palesa la plaga de rates en certs indrets del districte i la ciutat, i demana que se 
solucioni. 

Considera molt bona notícia la inauguració del nou camí escolar de Sants-Badal i 
pregunta en quin estat es troba la segona fase del camí escolar de Sants, inaugurat el 
2011. Recorda que fa quatre anys que no es comunica cap novetat sobre l’estat del 
carrer de Guitard. 
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Celebra l’acord amb la plataforma de Can Batlló, que va tenir lloc la setmana anterior. 
Demana que es convoqui la preceptiva reunió de seguiment de Can Batlló i que es 
comenci a treballar els equipaments destinats en aquest espai, dels quals no s’ha 
anunciat cap novetat. 

Recorda que, fa uns quants mesos, l’alcaldessa Colau va comunicar la mesura del Pla 
de barris a un termini de deu anys i una inversió de 150 milions d’euros per a tots els 
barris. Demana quantificar aquestes inversions, ja que la informació no està 
disponible. Proposa impulsar la Llei de barris de Plus Ultra, la Vinya i Can Clos. Admet 
que recentment s’ha presentat el projecte de la plaça del mig de Can Clos, cosa que 
considera molt bona notícia, si bé argumenta que només el 46% de la inversió 
disponible fins a l’any 2018 està executada. 

Pel que fa a la plaça de Can Mantega, demana que el regidor expliqui per què els 
membres de l’Associació de Can Mantega i Entorns està tan descontenta amb les 
obres, i es pregunta si ha fallat alguna cosa. Demana explicacions sobre el canvi 
sobtat de la il·luminació i pregunta per l’estat del cens de les persones afectades per la 
tercera fase d’urbanització del calaix entre Riera de Tena i carrer de Burgos. 

Considera que el regidor hauria d’haver parlat sobre més qüestions d’habitatge en la 
present sessió, ja que l’alcaldessa s’hi refereix amb freqüència. Pregunta per la 
progressió de les converses en afectacions en habitatges o convenis amb diversos 
bancs i l’assumpte de la Sareb, entre d’altres. Demana conèixer el conveni o permuta 
que s’ha produït en el Consorci de la Zona Franca referent als 44 habitatges a Can 
Cisó. 

Pel que fa a l’assumpte del metro, està d’acord que l’equip de govern reiteri que el 
2017 arribarà el metro i que el conseller Rull hagi anunciat, tres dies després de la 
inauguració, que continuaran les obres del metro de la Marina. D’altra banda, lamenta 
que no es tingui notícia de l’aquesta continuïtat. Vol saber com quedarà el calendari 
definitiu. 

Coincideix que el grup de treball que impulsa el Pla de mobilitat de la Marina està 
funcionant. Exposa el seu desig que, de la mateixa manera que passa a la Bordeta, 
aquest projecte també es porti a terme properament al Poble-sec. Pregunta pels 
autobusos de barri en dies festius i cap de setmana, i demana que el regidor no 
respongui que aquest assumpte depèn de l’aprovació dels pressupostos. Recorda que, 
en una reunió, el seu grup va proposar que es restablissin els autobusos a la Marina 
per tal de compensar la manca de metro i que, posteriorment, es vagin recuperant a la 
resta de barris. 

Celebra l’aprovació de l’Ordenació singular de terrasses, però matisa que l’èxit de 
l’aplicació dependrà del seguiment, cosa que va fallar en les anteriors normatives 
referents al carrer de Blai. En aquest sentit, reclama que tots els operadors estiguin 
disponibles. 

Finalment, exposa que molts ciutadans no presenten denúncies perquè s’han de 
desplaçar a la comissaria dels Mossos del carrer d’Ulldecona, la qual s’acaba 
d’arranjar satisfactòriament. Demana que els Mossos d’Esquadra no posin tants 
obstacles als ciutadans que presentin en altres comissaries una denúncia 
corresponent a fets que s’han produït a Sants-Montjuïc. Lamenta que es perdin 
denúncies per la dificultat d’arribar al carrer d’Ulldecona. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, expressa la seva alegria pel 
fet que s’estigui estudiant l’allargament dels horaris de les biblioteques, ja que la 
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reivindicació va sorgir del moviment ciutadà. Matisa que, més que les biblioteques, cal 
parlar dels espais joves, ja que la joventut és un dels col·lectius amb més manca 
d’espais on trobar-se, especialment a Sants-Montjuïc. 

Mostra el seu suport per participar en tot el que fa referència al PAD i el PAM. Indica 
que el seu grup municipal assisteix a tots els espais de participació, especialment els 
consells de barri, els espais institucionals i la Taula de Mobilitat de la Marina. 
Considera que el procés participatiu és interessant, que està funcionant i que pot servir 
com a model de bones pràctiques, si bé critica que continuï sense ser vinculant. 
Expressa el seu escepticisme en aquest sentit, ja que considera que no es pot garantir 
a cap entitat que quan els resultats arribin a l’Ajuntament, les demandes dels barris es 
facin realitat, ja que tot dependrà dels pressupostos, entre d’altres aspectes. 

Manifesta que el PAD de Sants-Montjuïc recull la majoria de propostes que el veïnat 
reclamava des de feia anys. Indica que s’ha incorporat la rehabilitació de l’antic local 
de la cooperativa Model del Segle XX, del Palau de la Premsa, de les masies de Can 
Bruixa i la Masia de Can Cervera, entre d’altres. Assenyala que aquests espais ja es 
troben en una situació molt fràgil i cal rehabilitar-los aviat per evitar la degradació amb 
el pas del temps. 

Pel que fa a les actuacions en l’àmbit de turisme, considera que no aborden 
correctament els problemes reals. Opina que cal marcar uns objectius per tal que el 
turisme esdevingui sostenible i positiu per a tota la ciutat. Apunta que el turisme ja ha 
arribat als barris del districte i lamenta que alguns veïns hagin hagut d’abandonar la 
seva residència perquè no poden pagar el lloguer o perquè senten molt soroll al carrer. 

Respecte a la mobilitat, incideix en la importància de participar en el procés de la Taula 
de Mobilitat. Demana que l’última fase de la xarxa de bus, relativa a la que afecta tota 
la Zona Franca i Sants-Badal, es porti a terme tenint en compte les indicacions dels 
veïns. Mostra la seva alegria pel fet que el PAM reculli l’assumpte del metro de la 
Marina, si bé expressa incredulitat fins que el projecte no s’executi. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, fa un recordatori de dues qüestions 
que el seu grup municipal va plantejar al Ple de 2 de desembre, ja que el regidor no ha 
fet arribar la resposta promesa. 

En primer lloc, reitera l’advertència que el seu grup va fer en la rèplica a l’informe del 
regidor respecte a la impossibilitat de canviar l’idioma de la pàgina web de 
l’Ajuntament al castellà quan s’accedeix a la informació de Sants-Montjuïc. 

En segon lloc, indica que va presentar un prec respecte a l’absència de la bandera 
espanyola a la sala de plens, pel qual no ha rebut cap informe que el regidor va 
prometre sol·licitar als Serveis Jurídics de l’Ajuntament. 

Manifesta la seva alegria per la inclusió al PAD de la proposta del seu grup municipal 
aprovada al passat Ple sobre negociar l’adquisició del camp de futbol de Magòria 
segons la proposta inicial del PAD. Anuncia que les instal·lacions esportives es 
construiran un cop firmada la cessió per part de la Generalitat. Mostra la seva 
esperança que la cessió no es dilati en el temps i que el camp de futbol formi part 
d’aquests equipaments. 

Critica la relació entre el govern del Districte i l’oposició, concretament el seu grup 
municipal. Considera que, malgrat que l’equip de govern s’autodenomina «de 
confluència», ell no ha tingut la capacitat d’arribar a una entesa fluida amb moltes de 
les entitats del districte, les quals coincideixen amb aquelles que han estat treballant 
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molt temps als seus barris. Tot seguit, llegeix una queixa presentada per una 
associació del barri a la secció «L’Associació informa» de la revista La veu del barri 
d’Hostafrancs: «Audiències públiques, els òrgans de participació municipals haurien de 
ser espais on els nostres governants reben felicitacions, queixes i propostes dels 
veïns. No es demana que totes les propostes s’acceptin, però sí almenys que es 
tinguin en compte per tal de donar una resposta sigui… sigui en un sentit o en un altre. 
Doncs bé, en tot el que hem plantejat fins ara, la resposta ha estat d’ofici, sense cap 
concreció, i els temes continuen sense resoldre’s. Som al començament d’aquests 
quatre anys de nou govern, per això demanem una nova manera de fer i més 
sensibilitat amb els problemes de la ciutadania.» 

Recorda que al Consell Ciutadà celebrat el 4 de febrer, un representant de la 
Coordinadora d’Entitats de la Marina, va fer aquesta mateixa advertència després que 
no es considerés adequada la intervenció d’un veí respecte a un tema particular. 
Indica que aquella persona va abandonar la sala seguida d’altres veïns, de manera 
que van quedar més representants polítics que no pas veïnals, cosa que va permetre 
constatar el poc interès de les entitats en aquest espai de participació. 

Indica que des de la taula que presidia el Consell es va afirmar que si els veïns no 
assistien a les trobades, caldria anar a les places a buscar-los. Ho considera un error i 
proposa que es treballi en l’atractiu dels espais de participació perquè les entitats i 
veïns actius, que són els que formen les entitats vives dels barris, hi vulguin acudir i 
participar. Insisteix amb la pregunta que va presentar al Ple de desembre sobre si 
existeix algun intent de diluir el pes específic de les entitats tradicionals per sumar-ne 
de noves amb l’objectiu de compensar el buit que deixen les primeres, encara que 
sigui desanimant-les a participar en els espais que existeixen per a aquesta finalitat. 

Ressalta que el grup de treball que es va reunir el 14 de gener per debatre sobre 
participació va qüestionar, entre d’altres, la utilitat dels diversos espais de participació, 
ja que certs treballs plantejats per aquests no arribaven a materialitzar-se. Opina que 
es va fer palesa la crisi de la participació al districte i lamenta no percebre una millora 
en aquest àmbit. Recorda que aquest assumpte també es va qüestionar al Plenari, ja 
que es va considerar un fracàs que l’assistència dels veïns fos cada cop menor, si bé 
en la present sessió ha repuntat. Expressa la seva insatisfacció per la posada en 
qüestió de l’eficàcia de l’estructura administrativa política, ja que assegura que 
l’exercici de la democràcia com a sistema polític de convivència s’articula a través dels 
membres dels partits polítics, que són ciutadans que s’agrupen per defensar de 
manera comuna un mateix projecte. Reconeix que actualment els polítics estan força 
desacreditats, si bé insisteix que intentar substituir o eliminar partits i les institucions 
democràtiques per altres sistemes és perillós. Afirma que al segle XX es poden trobar 
molts intents de substituir la democràcia per sistemes totalitaris. 

Apunta que tant en la Taula de Mobilitat de la Marina i en els grups de treball que 
s’han creat dins d’aquesta com en el Consell de Mobilitat de 18 de gener i el Consell 
Sectorial de Presidència, Règim Interior i Seguretat del 16 de febrer, va quedar palesa 
l’aposta de Barcelona per establir la bicicleta com a mitjà de transport pendent de 
fomentar. Considera que cal incrementar els desplaçaments de vianants, bicicletes i 
transport públic, tal com s’indicava a les reunions, i reduir l’ús del transport privat. 
D’altra banda, considera necessari impulsar una campanya d’informació dirigida als 
ciclistes per recordar-los l’obligatorietat de la via pública, les normes de circulació i el 
respecte als vianants en els llocs d’ús compartit. 

Finalment, s’uneix a la petició que el senyor Deusedes va presentar al Ple passat, en 
què preguntava a l’equip de govern si es posaria en contacte amb la resta de grups 
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municipals per acordar qüestions. Opina que trobaran assumptes objectius comuns i 
mostra la seva voluntat per arribar-hi. Lamenta que des del darrer Ple no hagi canviat 
la manca de comunicació, ja que els grups només s’han reunit als consells, comissions 
de seguiment i algun acte del districte. Considera que el regidor i l’equip de govern han 
de millorar en aquest aspecte. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, se suma a les felicitacions del 
regidor. Assenyala que al Ple d’octubre del 2015 va presentar diverses peticions que el 
govern es va comprometre a respondre per escrit. Critica que les respostes no van 
arribar al Ple de desembre, per la qual cosa les va tornar a sol·licitar, si bé encara no 
han arribat. Demana que la persona pertinent faci arribar la resposta. 

Agraeix que el regidor parli per primera vegada de qüestions de districte en un Ple, 
com ara el PAM i una futura reunió amb els grups per consensuar un possible PAD. 
Anima el regidor a convocar la reunió al més aviat possible. 

Indica que el regidor ha fet un repàs de mesures de govern, d’activitat del Districte, de 
novetats i de posada en marxa dels serveis, si bé critica que no hagi exposat res 
explícitament. Coincideix que el mèrit de l’arribada del metro a la Marina correspon als 
veïns i les entitats que han estat lluitant molts anys per aconseguir-ho. Assenyala que 
el regidor ha donat per fet que, arrel de l’acord amb la Generalitat, el metro arribaria a 
la Marina, i expressa la seva esperança que sigui així, si bé considera agosarat 
avançar esdeveniments, ja que encara cal establir el calendari i el pressupost. Afirma 
que fins que no vegi el projecte executat, no se’l creurà. Tot i això, reconeix que l’acord 
entre governs és positiu. 

A continuació, es disposa a fer referència a una sèrie de qüestions per posar-les al 
coneixement de l’equip de govern o esbrinar-ne el seu posicionament i les mesures 
que es pretén adoptar al respecte. En primer lloc, pregunta si es pretén convocar 
alguna reunió amb referència a la tercera fase de les obres de cobertura de les vies 
del passeig d’Antoni de Capmany, ja que després de vuit mesos del canvi de govern, 
no es té constància de cap canvi. També es planteja que el seu grup no hi hagi estat 
convocat. Adverteix que les famílies que estan esperant ser expropiades no han rebut 
cap notificació per part del govern, amb l’agreujant que hi ha casos d’emergència 
social pel mal estat de les cases i habitatges, alguns d’ells apuntalats, cosa que se 
suma a la incertesa de tota expropiació. 

Demana al govern que solucioni urgentment l’aixecament de pols al pas de sota vies 
de la parada del metro de Mercat Nou els dies de ventada, una problemàtica que 
dificulta el trànsit de persones. Puntualitza que, al vespre del dia anterior, el pas era 
impracticable. Proposa solucions fàcils, de neteja, com ara mullar la sorra o el terra. 

Pregunta per l’estació d’autobusos de Sants, ja que per declaracions del gerent del 
Districte s’ha sabut que aquest estiu disposarà d’un nou mòdul transparent de quatre-
cents metres quadrats amb més serveis, ubicat sota l’estructura de l’estació. Informa 
que, segons les previsions, les obres han de començar al cap de dos mesos per 
finalitzar a l’agost. Demana que el regidor confirmi la informació per tal de compartir la 
preocupació del veïnat. Reclama que la millora, la qual considera positiva, no 
representi una excusa per allargar la situació de l’estació d’autobusos, sinó que suposi 
una solució provisional fins que l’estació es finalitzi. Demana conèixer el calendari del 
govern per a l’estació definitiva, ja que considera que les solucions provisionals 
tendeixen a eternitzar-se. 

Respecte al barri d’Hostafrancs, assegura que té coneixement del nou projecte de la 
plaça de Joan Pelgrí, si bé no creu que millori la problemàtica de convivència i 
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incivisme. Quant a la convivència a les places, recorda que falta poc per a l’arribada 
del bon temps, cosa que es tradueix en un ús més freqüent de l’espai públic i, per tant, 
la recuperació del debat sobre la coexistència entre el dret al lleure i el dret al descans. 
Pregunta si el govern ha previst alguna mesura al respecte. Assenyala que a 
Hostafrancs hi ha varis carrers en mal estat. En aquet sentit, demana que l’equip de 
govern ho tingui en compte a l’hora de redactar el PAD i que no es deixin les obres per 
a finals de mandat, de cara a les eleccions. Admet que el seu partit també ha actuat 
així en certes ocasions. 

Amb relació a la Bordeta, demana que es convoqui els grups polítics, entitats del barri i 
veïnat a una o diverses reunions, ja que li consta que se celebren sessions de 
seguiment amb el centre social i la gent de Can Batlló, cosa que considera lògica i 
positiva. D’altra banda, opina que tots els veïns, entitats i grups polítics haurien de 
disposar de la mateixa informació procedent del govern. Alerta que diversos veïns han 
notat un repunt de la pràctica de tripijocs als entorns de la plaça de Súria i al pas de 
sota les vies de Badal, costat Besòs. 

Quant al Poble-sec, incideix que en la comissió de seguiment del Consell de Barri del 
passat dimarts es va parlar sobre la preocupació de diversos veïns i entitats per les 
problemàtiques de salut pública al barri de les Hortes, com ara la proliferació de rates, 
davant la qual se senten desatesos pel Districte. Exigeix una solució al més aviat 
possible, ja que es tracta d’una problemàtica que s’agreujarà amb el temps. D’altra 
banda, indica que les entitats del Poble-sec han manifestat la seva preocupació per la 
poca presència d’agents de la Guàrdia Urbana al barri per la banda de muntanya. 
Puntualitza que els agents es queden al Paral·lel i demana un canvi davant d’aquesta 
pràctica. 

Pel que fa a la convivència al carrer de Blai, adverteix que a causa de la pacificació de 
les places i el possible augment de conflictes relacionats amb el bon temps, per molt 
aviat que tanquin els bars i BCNeta netegi amb la presència de la Guàrdia Urbana, 
caldrà executar actuacions o mesures per solucionar la problemàtica dels grups que 
continuen fent soroll al carrer després que tanquin els locals. Advertint que no 
presentarà cap proposició ni prec formal, demana que al carrer de Blai i entorns es 
portin a terme algunes de les iniciatives que s’havien executat en altres barris i havien 
funcionat en temps enrere, com ara els grups de mims. 

Respecte a Sants-Badal, pregunta per la previsió del procés participatiu sobre l’ús de 
l’espai pendent de definició al conjunt d’equipaments de Joan de Sada, així com pel 
procés participatiu per a la redefinició de la plaça de l’Olivereta. Destaca la significativa 
dedicació i tarannà del senyor Sanromà respecte a aquest barri, sense voler 
menystenir la resta de consellers del govern. 

Quant a Font de la Guatlla, té un record per a Lluís Maté, president de l’Associació de 
Veïns i vicepresident del Consell de Barri, que avui s’ha sotmès a quiròfan, si bé 
puntualitza que la intervenció ha finalitzat satisfactòriament. Tot seguit, afirma que la 
proposta del PAD preocupa l’Associació de Veïns i la comissió de seguiment del 
Consell de Barri, ja que de tot Font de la Guatlla només s’esmenta Can Cervera i el 
PERI del Turó, i de manera poc concreta. Informa que el barri ho ha considerat molt 
decebedor, ja que Font de la Guatlla és un dels barris on més s’ha treballat el PAD. 
Anuncia que l’estiu anterior, la comissió de seguiment del Consell de Barri havia 
entregat un document i a tots els partits en què es detallava un seguit d’actuacions que 
el barri reivindicava per a la inclusió al PAD. Recorda que aquest document es va 
presentar també al Consell de Barri amb presència del regidor, uns mesos enrere. Es 
mostra sorprès que actualment no s’hagi entregat a cap entitat, participant, membre de 
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la comissió de seguiment o partit polític cap acta, resum, informe o valoració de les 
sessions «de Post-its i gomets». 

Finalment, i pel que fa a la Marina, pregunta per què s’han passat a subvenció els 
convenis amb les entitats de segon grau, quin és el model de gestió previst al 
poliesportiu del carrer de l’Energia i quins criteris es tindran en compte per decidir-ho. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, afirma que intentarà fer una 
intervenció genèrica per no repetir els punts del senyor Deusedes. Se suma als 
agraïments i les felicitacions del regidor, i afegeix les activitats del Carnestoltes i els 
guardonats del Premi Sants-Montjuïc. 

Es congratula per les notícies que arriben en el marc del metro a la Marina, ja que ho 
considera un senyal de desencallament. Opina que aquesta qüestió ha resultat un 
greuge flagrant per als veïns de la Marina des de fa dècades. Recalca que no hi haurà 
pressupost sense el metro ni metro sense pressupostos. 

Lamenta la actuació de menyspreu del govern envers el paper institucional dels partits 
polítics que constitueixen el Districte. Critica que sovint els partits són mal convocats, 
que no se’ls transmet la informació i que les invitacions que envien les entitats a la 
institució no els arriben. Manifesta el seu entusiasme per la participació i recorda que 
el mandat obliga a complir amb la participació de tot allò que afecti els grups a l’hora 
de representar la institució. Apunta que les convocatòries del calendari als òrgans i 
espais de participació sovint semblen esbojarrats. Adverteix que, segons les peticions 
que han rebut a peu de carrer, cal solucionar la desatenció a entitats i veïns que 
reclamen ser atesos pel regidor o algun altre representant. 

Lamenta la manca d’informació i el retorn sobre els pressupostos i precs que veïns i 
partits polítics han exposat o aprovat en els plenaris o en altres espais de participació, 
intervenció i debat. Matisa que li agrada enfocar les crítiques de la seva intervenció 
des d’un punt de vista positiu i prepositiu. Indica que l’equip de govern de Ciutat Vella 
aporta als consellers un Excel amb totes les proposicions, precs i preguntes, incloent 
en quin estat es troben, qui els ha plantejat i quines mesures s’estan prenent al 
respecte. Considera que l’aportació d’informació regular implica un compromís. 
Proposa que l’equip de govern de Sants-Montjuïc adopti la mateixa iniciativa per 
millorar la comunicació amb els consellers de l’oposició, en favor dels veïns. 

Reconeix la dedicació i el compromís de molts dels membres que desenvolupen 
tasques de govern al districte. Puntualitza que, malgrat les crítiques, no està dient que 
l’equip de govern sigui inactiu ni posa en qüestió el compromís amb la feina, si bé 
reclama un retorn per no malgastar esforços. Troba a faltar un tarannà de diàleg i 
intercanvi, ja sigui per descuit o saturació, per tal de cercar consensos amb tothom, a 
nivell local i de Districte, que permetin construir i compartir, dos verbs dels quals 
considera que donen sentit a la política, ja que es reflecteixen en la gestió del bé 
comú. Indica que l’oposició pot fiscalitzar, si bé cal que estigui informada per portar a 
terme un retorn correcte.  

Admet que sempre és important ser conscient de la pròpia identitat i d’actuar-hi amb 
coherència, si bé quan es representa una institució, cal saber que aquesta és tant o 
més important que la pròpia identitat. Recorda a l’equip de govern que disposa del 
present mandat per gestionar el districte amb els projectes més importants dels darrers 
temps, com ara el metro, el desenvolupament de la Marina del Prat Vermell i l’obertura 
d’equipaments en projecte, en execució i en planificació. Esmenta els equipaments de 
la Lleialtat Santsenca, Joan de Sada, l’Orfeó, la planificació de la peça de Satalia i 
l’obertura de Diputació. En aquest sentit, afirma que es tracta de milers de metres 
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quadrats d’equipaments dels quals el districte pot disposar en un termini relativament 
curt. Informa que, tenint en compte la Bordeta, el projecte de Can Batlló, el creixement 
de la Marina i la resta de projectes, és molt possible que el districte pateixi una de les 
transformacions més significatives dels darrers anys, la qual cosa requereix que el 
govern intenti compartir i construir amb veïns, associacions i grups de l’oposició. 
Adverteix que aquest paper no només l’ha de fer l’oposició, sinó bona part del teixit 
associatiu del barri. Considera que una transformació històrica com l’esmentada haurà 
de fer reflexionar l’equip de govern sobre la modificació de dinàmiques. Aconsella que, 
malgrat la saturació del dia a dia, els membres de l’equip de govern reflexionin sobre la 
gestió de la relació amb el teixit associatiu i els partits de l’oposició. 

Pel que fa al PAD, assegura que els partits de l’oposició no seran convocats a les 
trobades de la tercera fase previstes per al mes d’abril. Exposa que el PAD provisional 
presentat no és el de govern, sinó el de partit, ja que s’ha comentat que la proposta de 
govern del PAD es presentarà un cop recollides les fases 1 i 2 de participació. Apunta 
que en l’esborrany presentat hi troba a faltar propostes i mencions respecte dels 
diferents plans d’usos que cal implementar en mols espais i iniciatives del districte. 
Manifesta que al PAD i al PAM manquen reflexions, propostes i idees sobre la 
muntanya de Montjuïc. Admet que aquesta part és competència del Consorci, si bé 
insisteix en la manca d’aportacions o incentius en aquest sentit. 

Respecte a la participació, considera que no és més àgil, dinàmica o efectiva respecte 
a mandats anteriors. Apunta que la participació és el tret diferencial de l’equip de 
govern. Assenyala que el seu grup municipal comparteix la voluntat d’eixamplar la 
participació, si bé critica que no es reforci el teixit associatiu existent per a aquesta 
finalitat. 

Finalment, recorda que el proper dimarts és el Dia Internacional de la Dona i considera 
que cada dia hauria de ser 8 de març. Tot seguit, recita una frase de Maria-Mercè 
Marçal: «A l’atzar agraeixo tres dons: haver nascut dona, de la classe baixa i nació 
oprimida. I el tèrbol atzur de ser tres voltes rebel.» Manifesta la seva esperança perquè 
en un futur tothom sigui el que mereix ser. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, felicita l’APSOCECAT per haver guanyat 
el concurs públic del Pla BUITS del carrer de Rosés amb l’objectiu d’executar el 
projecte del museu de les olors que s’hi volia construir. Dóna l’enhorabona als 
Castellers del Poble-sec pel projecte del castelloscopi, ja que el considera molt 
educatiu i permet acostar la realitat castellera. Felicita la senyora Gemma Solsona pel 
nou càrrec de presidenta de la Festa Major de Sants i li ofereix el seu suport per tot el 
que faci falta. D’altra banda, lamenta la negativa del govern de la ciutat de regularitzar 
l’ús del solar del carrer de la Concòrdia. Reconeix els esforços del govern del Districte 
dels darrers mesos pel que fa a la difusió de les activitats dels barris, fins ara 
inexistent, i mostra la seva esperança que la situació es comenci a normalitzar. 

Indica que al Ple d’octubre es va formalitzar fins a dinou sectorials, és a dir, nou més 
que les que hi havia vigents fins ara. Recorda que el seu grup va comentar que ho 
trobava precipitat i que s’hauria pogut consensuar millor i fer una fusió prèvia abans 
d’integrar-ho al Reglament. Apunta que, sis mesos després, no s’ha presentat cap 
proposta de fusió i que algunes de les dinou sectorials es troben en una fase al·legal, 
ja que n’hi ha que s’han convocat, d’altres que no i d’altres en què no s’hi ha adscrit els 
consellers. Considera que aquesta anarquia es trasllada en assumptes quotidians del 
govern. Expressa la seva preocupació pel fet que hagi passat gairebé un any de les 
eleccions i les sectorials encara no estiguin ben constituïdes al Districte. Exigeix que 
es prenguin mesures al més aviat possible. 
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Informa que encara no es disposa dels pressupostos de la ciutat i lamenta que no 
s’hagi mostrat voluntat de diàleg en aquest sentit. Manifesta que un govern en minoria 
ha d’intentar obrir-se a la resta de grups. Assenyala que el 2015 s’està tancant amb un 
superàvit de cent milions d’euros, cinc vegades superior a quan governava el 
GMDCiU. Considera que aquella xifra era insultant per als barris. Es mostra sorprès 
pel canvi de discurs, ja que en època d’eleccions el GMDCiU rebia qualificatius de 
mafiós i insensible. En aquest sentit, reclama una disculpa per part de l’equip de 
govern. Pregunta què ha canviat des de llavors i adverteix que el canvi de discurs en 
arribar al govern transmet un missatge negatiu a la ciutadania. 

Recorda que al passat Consell Plenari es va presentar uns pressupostos de Districte 
en què s’amenaçava als partits amb una relació de projectes que no es durien a terme. 
Reitera que la tria l’havia feta el govern en aprovar la pròrroga dels pressupostos. 
Reclama que l’equip de govern assumeixi la seva responsabilitat davant del districte 
quan prengui aquesta decisió i expliqui la raó per la qual un projecte entra o no als 
pressupostos. Considera cínic delegar la responsabilitat als altres partits polítics amb 
qui no es vol negociar. Informa que encara queden mesos de mandat per millorar les 
relacions. 

Aclareix que s’ha presentat una gran quantitat de propostes amb espais participatius 
oberts des de fa diversos anys, si bé els membres no es reuneixen. Assenyala el dret 
de la ciutadania, les entitats i els partits polítics a estar informats, no només per 
piulades o informes del regidor. Corrobora que cal poder disposar de tècnics específics 
per preguntar-los qualsevol dubte i esbrinar els arguments reals de tot el que passa. 
Adverteix que la democràcia no només consisteix a anar a votar cada quatre anys. 

Exposa que en les darreres setmanes s’està comprovant com els projectes que enfila 
el govern del Districte són els últims que va deixar preparat l’anterior equip de govern, 
de manera que celebra que es continuïn impulsant. Concretament, esmenta la 
màquina expenedora de bitllets de la Marina, el PGM de Can Batlló, els carrers del 
Corral i Melcior de Palau, els usos del passeig de Joan Pelegrí i el mòdul de l’estació 
d’autobusos. Expressa la seva preocupació pel fet de no tenir previstos més projectes 
de cara al futur quan aquesta inèrcia s’acabi. 

Pel que fa al procés de PAD, recalca que el regidor s’ha ofert a convocar l’esperada 
reunió amb els grups polítics per parlar de barri i de futur amb l’objectiu d’arribar a 
acords pel que fa al PAD. Manifesta que el seu grup municipal està obert a 
negociacions i espera sumar i arribar a acords per al conjunt de barris del districte. 

Fa esment a la incoherència notable en el marc del metro de la Marina. Mostra la seva 
incredulitat respecte al paper de l’equip de govern, que ha destinat cent milions d’euros 
al tramvia de la Diagonal i va oblidar invertir en la Marina fins que el GMDCiU va forçar 
un acord en una comissió de Presidència perquè com a mínim cinquanta milions 
d’euros s’invertissin en l’esmentada construcció. Considera inacceptable que un partit 
que accedeixi al govern es transformi i oblidi les seves reivindicacions. D’altra banda, 
reitera el seu suport a la proposició del GMDPSC-CP a demanar que no s’inverteixi en 
el tramvia de la Diagonal fins que la línia del metro de la Marina no estigui executada i 
en funcionament, especialment en deferència als votants. 

Demana més diàleg i comunicació del govern amb la ciutadania del districte i el 
conjunt de grups polítics. Reclama que els processos participatius no siguin utilitzats 
amb finalitats partidistes, tal com s’ha vist en la qüestió dels horaris comercials, un 
procés sense diàleg ni la participació del sector del comerç o dels grups municipals. En 
aquest sentit, opina que el resultat va acabar justificant allò que l’alcaldessa Colau 
pretenia aprovar per reial decret. Demana que no es dilati sense arguments els tempos 
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dels projectes per als barris, com ara en el cas de l’Ordenança de terrasses del carrer 
de Blai, en què han calgut vuit mesos per acabar aprovant un projecte amb unes 
al·legacions que l’anterior equip de govern tenia preparades prèviament. Vol saber 
quin ha estat el motiu real de l’espera. 

Mostra la seva preocupació pel Pla d’usos del Poble-sec, on l’activació econòmica 
pren un paper molt rellevant. Denuncia que no se’n té notícia des de fa nou mesos i vol 
saber si s’acabarà aprovant el que hauria preparat l’anterior equip de govern. En 
aquest sentit, demana seriositat. 

Exigeix que el regidor no torni a dir que no disposa de temps per al Districte a causa 
de la feina a la Casa Gran, ja que en certes activitats i reunions a la Casa Gran tampoc 
no hi assisteix. Demana que no presumeixi d’agenda pública si no l’actualitza. 
Finalment, reclama humilitat per part del govern i rectificacions en les decisions 
preses, ja que opina que el present equip de govern només actua correctament quan 
rectifica. 

El regidor agraeix les intervencions i el to dels portaveus. Adverteix que s’han 
presentat moltes qüestions i mostra la voluntat de respondre’n una part. 

Pel que fa a la intervenció del senyor Calleja amb relació al local del carrer de la 
Química, exposa que cal definir-ne el procés de participació amb els altres grups, si bé 
entén els dubtes plantejats. Informa que, en l’actualitat, l’equip de govern no ha pogut 
entrar al local que cal rehabilitar, tot i que encara se segueix el calendari. 

Respecte a la plaga de rates, afirma que existeix un Pla d’actuació a nivell de ciutat, ja 
que no només es tracta d’una problemàtica del districte. Quant al Punt d’Atenció de 
Pobresa Energètica, proposa que es valori el Punt existent, ja que s’acaba de crear, si 
bé obre la possibilitat a estudiar l’extensió a d’altres barris del districte dins del marc 
pressupostari en un futur. Amb relació a la plaça de Can Mantega, assegura que no li 
consta la problemàtica, si bé demana al senyor Calleja que faci arribar les peticions 
per estudiar-les. 

Pel que fa a les persones sense llar, afirma que es tracta d’una problemàtica complexa 
de solucionar. Es compromet a ajudar aquestes persones no només d’un vessant 
higienista, sinó estudiant-ne cada cas individual. Indica que actualment s’està tractant 
quotidianament amb aquestes persones, si bé assegura que no li consta que la 
quantitat hagi augmentat. D’altra banda, admet que els assentaments s’han expandit. 

Respecte a l’Ordenança del carrer de Blai, considera molt important la presència d’una 
comissió de seguiment i diversos operadors per fer balanç. Quant als busos de barri, 
afirma que s’ha presentat una proposta per poder recuperar els més necessaris, 
independentment de l’aprovació del pressupost. 

Responent a la intervenció de la senyora Pahissa, comparteix l’opinió sobre les 
biblioteques i admet que la mesura s’ha aconseguit gràcies a la mobilització dels 
ciutadans. D’altra banda, se suma a la preocupació per la problemàtica del turisme. 

Amb relació al caràcter no vinculant del PAM, exposa que probablement en un futur 
podran decidir els ciutadans, si bé actualment es tracta d’una barreja de participació 
veïnal i representació dels grups municipals a l’hora de decidir. Argumenta que caldrà 
estudiar com se superposen aquestes dues realitats. 

Pel que fa a la intervenció del senyor Lao, admet que va demanar l’informe i ja en 
disposa, si bé es va descuidar d’entregar-lo. Respecte a l’idioma de la pàgina web, 
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apunta que s’ha comentat al conseller i es compromet a fer arribar la petició a la Casa 
Gran. 

Respecte a les respostes d’ofici, assegura prendre’n nota. D’altra banda, mostra la 
seva preocupació quant a la crisi de participació. Manifesta que existeix un grup de 
treball que pretén revisar tots els òrgans de participació del Districte per fer-los més 
eficients, ja que actualment no ho són. Es posa a disposició del senyor Lao per discutir 
qualsevol proposta de millora per a algun dels espais de participació. 

Amb relació a la campanya de civisme de bicicletes, fa palès que ja hi ha una 
campanya en marxa, si bé no li consta que la problemàtica sigui especialment greu. En 
qualsevol cas, mostra el seu interès per l’estat de la campanya. 

Sobre la manca de comunicació, entoma la crítica i es compromet a millorar. Expressa 
la seva voluntat d’obrir una ronda de contactes quan el PAD estigui més avançat. 

Pel que fa a la intervenció del senyor Deusedes, afirma desconèixer quin problema 
s’ha produït amb les respostes perdudes, si bé li consta que estan redactades i 
enviades. Demana que s’aclareixi el cas posteriorment. 

Es compromet a prendre nota sobre la pols al metro del Mercat Nou. D’altra banda, 
afirma que s’ha assolit una etapa irreversible, diferent a l’anterior. Adverteix del perill 
de crear expectatives, ja que de vegades s’han afirmat falsedats malgrat que el barri 
es mostra molt sensible en aquest assumpte. Puntualitza que encara no es disposa de 
calendari i assegura que moderarà el discurs. 

Respecte a l’estació de busos, confirma la informació del senyor Deusedes i matisa 
que es tracta d’un calendari provisional, ja que encara no es disposa del definitiu, que 
depèn de la Generalitat. Quant a la plaça de Joan Pelegrí, assegura que els veïns han 
mostrat la seva satisfacció pel projecte de remodelació. Amb relació a la presència de 
Guàrdia Urbana, es compromet a prendre’n nota. 

Considera una bona idea els grups de mims esmentats i assegura que la iniciativa ja 
estava prevista. En aquest sentit, afirma que s’estava estudiant destinar-hi agents 
cívics, encara que no es tracti de la seva funció. Finalment, pel que fa a la tercera fase 
del calaix, manifesta que es va publicar la relació de béns dels drets dels afectats, es 
va ampliar el període d’al·legacions i es va convocar una assemblea per informar el 
veïnat. 

Respecte a la intervenció del senyor Fexas, es compromet a prendre nota de la 
proposta de presentació amb Excel, ja que la considera encertada. Es mostra sorprès 
que li retregui qüestions sobre participació, ja que a la darrera sessió informativa sobre 
el Pla d’equipaments del Poble-sec, al qual tots dos van assistir, es va haver d’anar a 
buscar cadires a causa de la gran afluència d’assistents. En aquest sentit, mostra la 
seva satisfacció. Reconeix que un dels pilars del grup de govern és la participació. 
Finalment, considera molt interessant la reflexió sobre l’etapa històrica de 
transformacions que començarà a partir d’ara. 

Amb relació a la intervenció del senyor Sarri, relatives a les propostes de fusió de les 
comissions, afirma que tant la de Dones i de Gènere com la de LGTB van acordar 
treballar conjuntament fins que es puguin fusionar i revisar el reglament. Assegura que 
la de Mobilitat va decidir treballar primer amb els barris per poder elaborar un pla de 
mobilitat posteriorment. Es compromet a prendre nota de l’acusació de manca de 
diàleg i reconeix els reduïts esforços de comunicació i retorn amb els grups de 
l’oposició. 
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Puntualitza que l’adquisició del local del carrer de la Química es va negociar en el 
present mandat i els diners van derivar de l’ampliació del pressupost per tal que el 
superàvit es pogués utilitzar. Acusa el GMDCiU de no haver invertit aquest capital en 
el seu moment. 

Discrepa de la visió del senyor Sarri respecte al tramvia i adverteix que la Generalitat 
tampoc no compartirà que sigui un transport de luxe per a rics. Recalca que es tracta 
d’un transport públic i que els ciutadans que l’utilitzen no són rics. Informa ja es 
disposa dels tramvies de Besòs i Llobregat, els quals caldrà unir, si bé considera que 
aquest debat és competència de la Casa Gran. 

Pel que fa a les acusacions sobre l’arribada al poder, argumenta que els membres del 
seu grup municipal tenen limitació de mandats, mentre que al GMDCiU hi ha gent que 
ha estat vint anys en política sense haver treballat de res més. Puntualitza que l’equip 
de govern disposa d’un codi ètic de reducció de sous i agenda pública, cosa que 
permet a qualsevol fiscalitzar-los i controlar-los. Coincideix que en política cal mostrar 
humilitat, si bé demana al senyor Sarri que se l’apliqui a ell mateix. Admet que el 
sistema de l’agenda pública és nou i, com a tal, pot presentar petits errors, si bé creu 
que en general està funcionant satisfactòriament. 

Accepta la crítica, tot i que considera exagerat dir que l’equip de govern només actua 
correctament quan rectifica. Recorda que, en vuit mesos, s’ha aconseguit destinar 445 
habitatges de bancs a lloguer social, mentre que en els quatre anys de l’anterior 
mandat només se’n van aconseguir 33. 

La senyora Pahissa recorda que el proper Ple serà al maig i demana que s’hi pugui 
anunciar que s’obren totes les parades de metro i no només les que convenen a certs 
departament de la Generalitat a causa de la ubicació de les seves oficines. Exigeix que 
en el proper Ple s’informi que tot el PAD estarà inclòs en el PAM amb el pressupost 
adequat. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria: 

C.1 Propostes d’acord de la Comissió de Govern 

1.  Emetre informe preceptiu sobre l’aprovació inicial del Pla especial urbanístic 
per a l’ordenació territorial dels clubs i associacions de consumidors de 
cànnabis a la ciutat de Barcelona, d’iniciativa municipal 

La presidenta exposa que s’han presentat diverses propostes de la Comissió de 
Govern. Recorda que a la darrera Junta de Portaveus es va acordar un temps 
d’intervenció màxim de cinc minuts per part del govern i tres minuts per a la resta de 
grups. Adverteix que els portaveus hauran de pronunciar el posicionament del seu 
grup encara que no siguin ells els que exposin la proposta. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, manifesta que a les consultives ja es 
va exposar llargament que l’informe preceptiu és un tràmit per elaborar un Pla especial 
d’urbanisme. Apunta que el Pla va ser aprovat inicialment en l’anterior legislatura i 
considera que la regulació va ser correcta, si bé no es va optar pel mètode més 
adequat. Indica que el Pla només indica la separació que cal mantenir entre els 
centres i els equipaments públics, els quals no s’han classificat en tipologies o en 
activitats que s’hi practiquen. 
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Considera que la mesura és restrictiva, ja que s’elimina quasi totalment els clubs de 
cànnabis sense analitzar-ne la situació real. Afegeix que la mesura inclou una 
moratòria de divuit mesos, per la qual cosa no es podrà reobrir cap local encara que 
compleixi les condicions. Assegura que creu en la bona regulació abans que en la 
prohibició, de manera que prefereix disposar de locals adequats que compleixin les 
normatives pactades abans d’una prohibició que enforteixi i enriqueixi les màfies i els 
petits. 

Tot seguit, la senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta l’abstenció 
del seu grup i recorda que al reglament no especifica que hagi de ser el portaveu qui 
comuniqui el posicionament. 

La presidenta comunica que l’equip que presenta la proposta no s’ha de posicionar 
immediatament. D’altra banda, es compromet a comprovar el Reglament pel que fa a 
les intervencions. Recorda que la funció del portaveu és expressar el vot del grup. 
Puntualitza que és possible que aquesta observació no consti explícitament al 
Reglament, si bé forma part dels principis generals de funcionament. Per aquest motiu, 
sol·licita que sigui el portaveu qui es posicioni i, en cas de discrepància, demanarà un 
informe per oferir una alternativa. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que al llarg de la 
present setmana s’està sotmetent a votació preceptiva de tots els plens de districte 
l’aprovació inicial de la regulació dels clubs de cànnabis. Assenyala que el Pla va ser 
aprovat inicialment per la Comissió de Govern del govern de l’alcalde Trias el 6 de 
maig de 2015. Afirma que la Comissió de Govern de l’alcaldessa Colau va ampliar el 
període d’exposició pública des de l’1 de juliol passat fins al 9 de setembre, durant el 
qual s’ha presentat 87 al·legacions a l’aprovació inicial. Assegura desconèixer el 
contingut de les al·legacions i del Pla definitiu que pretén aprovar l’alcaldessa Colau. 

Indica que, segons l’aprovació inicial presentada, l’activitat dels clubs cannàbics haurà 
de respectar una distància de 150 metres respecte d’usos protegits, com ara 
equipaments, biblioteques, escoles i centres esportius. Matisa que les activitats 
legalitzades que no compleixin aquesta norma hauran de cessar en un termini màxim 
de divuit mesos. 

Assegura que el seu grup ha presentat un seguit d’al·legacions que es resumeixen en 
tres. En primer lloc, afirma que s’ha sol·licitat l’increment a 200 metres de la distància 
entre els clubs de cànnabis i els equipaments, equivalent a dues illes de cases de 
l’Eixample, per tal d’evitar la proliferació d’aquests clubs. En segon lloc, reclama un 
règim sancionador i un increment inspeccions per part de la Guàrdia Urbana per 
garantir la bona convivència entre les comunitats de veïns que es veuen afectades per 
la instal·lació d’aquests clubs. En tercer lloc, considera que els clubs de cànnabis 
afecten la convivència de les comunitats de veïns, de manera que exigeix una definició 
dels horaris i condicions de salubritat, control d’aforament, sortides d’emergència, 
controls d’extracció de fums i nivells de partícules en suspensió, edat mínima d’entrada 
i activitats de promoció encoberta, entre d’altres. 

Recorda que no hi ha hagut consens entre els grups municipals en aquest aspecte. 
Considera que no es respecten les línies mínimes per a la convivència de les 
comunitats de veïns, tenint en compte que no es tracta d’una activitat qualsevol, ja que 
atempta contra la salut i genera fums. Tot seguit, expressa el vot negatiu del seu grup. 

El senyor Marc Santasusana Corzán, del GMDCUP, exposa que el projecte va ser 
presentat pel govern de l’alcalde Trias, el qual havia perdut el vot moderat per 
qüestions de turisme massiu, pisos turístics a la Barceloneta, el Poble-sec i Ciutat 
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Vella, així com el conflicte de Can Vies, on es va aplicar una repressió desmesurada 
que va mobilitzar els ciutadans contra les mesures. Comunica que el senyor Trias va 
intentar salvar l’alcaldia amb el vot conservador sense tenir en compte la realitat. 
Manifesta que no va tancar tots els clubs perquè la legislació i el Tribunal Suprem 
n’avalen l’existència, de manera que els va tancar gairebé tots amb arguments 
urbanístics, fins al punt que només en van quedar deu de més d’un centenar.  

Rebutja que els criteris de tancament fossin tècnics i reclama una ordenança de salut 
vinculada a un procés participatiu, una ordenança negociada amb el sector i la 
valoració de les associacions que desenvolupen alhora una activitat cultural. Adverteix 
que la majoria no han generat problemes de convivència amb el veïnat. 

Tot seguit, comunica l’abstenció del seu grup per permetre la tramitació de la proposta 
i mostra la seva esperança que el govern segueixi els criteris descrits en la present 
intervenció. Es compromet a donar el seu suport al Districte i a la Casa Gran si això es 
compleix. En cas contrari, assegura que es mobilitzarà amb el sector i votarà en contra 
a la Casa Gran. La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall corrobora l’abstenció del 
seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, considera que l’aprovació inicial del 
Pla especial urbanístic als districtes està mal redactat i no resol adequadament les 
necessitats de regulació de les associacions de cànnabis ni de la seva situació a la 
ciutat. Opina que es tracta d’un Pla abolicionista, ja que no busca una regulació 
adequada, sinó que pretén abolir les associacions com a mitjà o mecanisme de 
limitació del consum de cànnabis. Afirma que la discussió sobre el consum 
d’estupefaents està situada en el marc de l’urbanisme, si bé considera que la discussió 
s’ha de portar a terme en altres instàncies, com ara el Congrés dels Diputats o el 
Parlament de Catalunya. Troba injustificable i inassumible indemnitzar amb 17 milions 
d’euros les associacions de cànnabis amb aquest pla, segons la previsió que ha 
realitzat el seu grup.  

Recalca la necessitat de negociar una aplicació més racional dels criteris d’ubicació 
dels clubs i associacions de cànnabis en col·laboració amb el sector i les entitats 
veïnals. Proposa que el pla aprovat inicialment es modifiqui incloent la fitxa de cada 
local existent destinat al consum de cànnabis, on consti el nom de l’associació que el 
regenta, la indicació del número d’inscripció al Registre d’Associacions de la 
Generalitat, el nombre de socis, la superfície, l’aforament, la distància amb activitats 
protegides, les queixes o incidències veïnals, els plans d’interpretació del Pla a escala 
de barri, la interacció entre associacions i activitats protegides, la definició de la zona 
en plans de detall de barri i illa de cases amb definició de zones d’exclusió i zones on 
es permeti l’activitat d’acord amb criteris de distància raonables, adaptats a cada trama 
urbana i als horaris de funcionament de les associacions als usos protegits. Reclama 
un període de transitorietat per adaptar el Pla amb un període d’entre cinc i deu anys 
de pròrroga segons el cas, de manera que es permetria traslladar les associacions 
existents a les localitzacions idònies amb l’objectiu d’eliminar les indemnitzacions o 
minimitzar-les en casos extrems. Proposa, a més, una taula de seguiment del Pla. 

Considera necessari un nou marc regulador que inclogui una ordenança específica 
que estableixi mesures tècniques i preventives, condicions d’ús dels establiments, 
procediments d’inspecció i control, sancions per incompliment de la normativa 
aplicable en cada cas i creació d’una taula de seguiment d’aplicació del Pla i de 
l’ordenança. Tot seguit, el senyor Ángel Federico Lao Peña manifesta el vot negatiu 
del seu grup. 
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El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, recalca el seu acord amb 
l’explicació del govern i manifesta l’abstenció del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, puntualitza que l’aprovació és un 
tràmit per a l’aprovació inicial, de manera que els vots són preceptius i no vinculants. 
Informa que els clubs i les associacions de consumidors de cànnabis han reivindicat 
llargament aquesta regulació, ja que són les més interessades a facilitar la convivència 
de tots els agents de la societat. Considera que cal regular tant el funcionament intern 
a través d’una ordenança com l’emplaçament dels clubs i la convivència amb altres 
usos de la ciutat, ja sigui a través d’aquesta ordenança o mitjançant un pla especial 
que s’impulsi a partir d’un procés participatiu real amb el sector implicat per tal de 
reconèixer l’ús i el consum de la substància i reduir riscos. 

Discrepa del Pla municipal, ja que opina que conté diverses deficiències tècniques i 
descuida les aportacions de les federacions, si bé es nega a obstaculitzar l’aprovació 
inicial, ja que pretén instar l’Ajuntament a negociar i acceptar les esmenes de les 
federacions. A continuació, el senyor Jordi Fexas i Massanés expressa l’abstenció del 
seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup, si 
bé considera que es tracta d’un tema prou important perquè s’obri un diàleg en àmbit 
de país sobre consum i legalització de drogues. Recorda que durant el mandat anterior 
es va produir una proliferació excessiva d’aquesta mena de locals, de manera que 
l’equip de govern va actuar per imposar un control i una regulació amb l’objectiu 
d’evitar conflictes de convivència entre veïns i problemes amb un cert tipus de turisme. 
Argumenta que aquesta situació no convé a la ciutat, de manera que cal impulsar-ne la 
regulació, especialment perquè aquest tipus de consum pot portar riscos a la població 
jove. Considera important que els infants i els espais educatius quedin situats a una 
distància significativa dels equipaments de consum per tal de no patir-ne els efectes. 

Opina que l’Ajuntament ha de poder regular tots els aspectes d’activitat de la ciutat 
dins el marc legal corresponent per no haver d’esperar que la Generalitat els debati. 
Afirma que l’excusa de la manca de competència no és vàlida, ja que cal fer el 
possible per millorar la qualitat de vida dels ciutadans. Aclareix que la regulació no 
prohibeix la constitució de nous equipaments de cànnabis passada la moratòria, 
sempre que compleixin les distàncies especificades. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta l’abstenció del seu 
grup. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPPC i GMDC’s, el vot a favor del 
GMDCiU i l’abstenció de la resta de grups. 

2.  Emetre informe preceptiu sobre l’aprovació inicial del Pla especial urbanístic 
i de millora urbana de la parcel·la situada al carrer Roger, 48-64, d’iniciativa 
municipal 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú-E, manifesta que el 2009 es va 
aprovar un Pla que donava unes mesures volumètriques a una sèrie d’equipaments al 
carrer de Roger, entre els quals es trobaven el CAP, una escola bressol i un espai 
veïnal, als quals es va afegir un poliesportiu a causa de les reivindicacions veïnals. 
Manifesta que, un cop acceptat el projecte del poliesportiu, les mesures aprovades i la 
volumetria no es corresponien amb l’espai, de manera que va ser necessària una 
modificació. Argumenta que actualment en aquest espai s’hi vol destinar una escola 
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bressol, un poliesportiu, un CAP i un espai per definir. Assenyala que, si s’aconsegueix 
l’aprovació, el Consorci podrà executar la petició de llicències, de manera que enguany 
es podria iniciar les obres del CAP, obrir el carrer de Joan de Sada i desenvolupar el 
procés participatiu perquè el veïnat decideixi l’ús de l’esmentat espai. 

El senyor José Antonio Calleja Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. Assenyala que Sants-Badal no disposa de cap equipament llevat del CAP de 
Carreras i Candi, si bé la reivindicació ha adquirit un caràcter històric. Mostra la seva 
esperança que l’aprovació esmentada acceleri el desencallament de l’espai. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP-PA, indica que els 
equipaments destinats al solar donaran resposta a algunes de les necessitats més 
importants de Sants-Badal, un barri amb moltes mancances en aquest sentit. Tot 
seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

3.  Emetre informe preceptiu sobre l’aprovació inicial de la Modificació del Pla 
general metropolità a l’àmbit discontinu format per les finques del Temple de 
Santa Maria de Sants i del carrer d’Olzinelles, núm. 30, d’iniciativa municipal 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, exposa que el Pla de modificació del 
Pla general metropolità inclou dos terrenys que actualment són propietat de l’Església, 
un dels quals es troba al carrer d’Olzinelles, qualificat com a habitatge, i l’altre és al 
carrer de Sant Crist, qualificat com a equipament. Assenyala que es pretén modificar la 
qualificació del sòl per tal que es pugui construir habitatges al terreny de Sant Crist a 
canvi de la cessió a l’Ajuntament de l’edifici d’Olzinelles. Recalca que el canvi no 
incrementa la possibilitat de construir més habitatges, ja que es manté la limitació de 
metres procedents d’Olzinelles. En aquest sentit, conclou que si s’aconsegueix un 
canvi de qualificació, l’Ajuntament obté un nou edifici públic. 

El senyor José Antonio Calleja Clavero, del GMDPPC, manifesta el vot favorable del 
seu grup. 

El senyor Marc Santasusana Corzán, del GMDCUP, considera que el cas no requereix 
triar entre dos extrems. Valora positivament que el Centre Social de Sants es 
garanteixi un local definitiu, ja que es tracta d’una de les entitats més importants del 
districte, si bé rebutja que l’Església s’enriqueixi especulant amb l’intercanvi. 
Assenyala que l’Estat espanyol i el règim del 1978 tenen moltes mancances 
democràtiques a causa de l’herència del franquisme, una de les quals és l’exempció 
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de l’Església a pagar IBI. Critica que, davant la manca de mesures socials, l’Església 
es pugui permetre un canal de televisió, cadenes de ràdio i subvenció de 
manifestacions contra els governs. Tot seguit, la senyora M. Lluïsa Pahissa 
Casadevall, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas Massanés, del GMDERC, manifesta el vot favorable del seu 
grup. Com a veí de Badal i soci del Centre Social, es congratula pel fet que aquest 
sigui un punt de partida que consolidi un nou ús i un nou equipament. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, recorda que el tràmit es va iniciar a 
l’anterior mandat i manifesta la seva alegria perquè el Centre Social es pugui alliberar 
d ela situació actual. A continuació, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

S’aprova la proposta amb l’abstenció del GMDCUP i el vot a favor de la resta de grups. 

D) Part d’impuls i control: 

D.1 Proposicions/declaracions de grup 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CiU: 

Que es convoqui aquest mateix mes de març una comissió de seguiment 
específica (superilla de Sants-Hostafrancs) per a parlar-ne amb totes les 
entitats participants de les sessions de treball i del grup impulsor 
conjuntament amb el conjunt de grups polítics del Consell Plenari, i 

Que s’informi i expliqui a la comissió de seguiment dels motius de la 
paralització sine die de la superilla de Sants-Hostafrancs, un projecte de 
millora i modernització integral dels barris 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que la proposta versa sobre un 
projecte a la superilla de Sants-Hostafrancs que es va iniciar a l’anterior mandat per 
mitjà d’un procés participatiu que es va desenvolupar entre desembre del 2014 i gener 
del 2015, en què es va incloure la ciutadania i les entitats. Recorda que els veïns es 
van mostrar satisfets amb el procés i les decisions. 

Indica que posteriorment s’ha aparcat el projecte a causa del canvi de govern. Apunta 
que ha assistit a una sèrie de reunions on s’ha buidat de contingut el sentit de la 
superilla, ja que ha passat de ser un projecte integral de renovació dels barris a tractar-
se només de mobilitat. Expressa la seva preocupació pel fet que hagi passat prop d’un 
any des de la sessió presencial. Per aquest motiu, demana que al març es pugui 
convocar una comissió de seguiment específica per a les superilles d’Hostafrancs amb 
l’objectiu de parlar-ne entre tots els participants de les passades jornades i el govern 
del Districte. Reclama que l’esmentada comissió pugui informar dels motius de la 
paralització indefinida actual. 
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El senyor José Antonio Calleja Clavero, del GMDPPC, manifesta el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, considera que cal revisar 
certs conceptes sobre les superilles per tal d’evitar que es converteixin en parcs 
temàtics de bars i comerços destinats a turistes, tal com s’ha produït en altres casos. 
Expressa el seu acord amb el concepte de les superilles, ja que impliquen carrers amb 
menys soroll i més zones verdes, aptes per al foment del comerç de proximitat i 
iniciatives de tipus cooperativista. D’altra banda, opina que cal garantir la presència de 
les entitats i el veïnat en el disseny de superilles. Per aquest motiu, expressa el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Jordi Fexas Massanés, del GMDERC, expressa la seva incomprensió pel 
retard del projecte i ho considera un error, ja que la urgència no pot excloure les 
iniciatives importants. Tot seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, exposa que durant l’any 2014 i el 
primer trimestre del 2015 es va desenvolupar un procés participatiu que va resultar en 
un document presentat a l’abril del 2015. Manifesta que es van organitzar diversos 
tallers i reunions on van participar veïns, Districte, Departament Tècnic i diversos 
equips d’experts. 

Assenyala que el document, elaborat en l’anterior legislatura, recull les propostes 
presentades, si bé recalca que cal estudiar cadascuna de les propostes com a punt de 
partida per iniciar una segona fase del programa. Indica que en la primera fase cal 
estudiar detalladament cada situació, els recursos, la inversió, els terminis, la demanda 
i la necessitat dels veïns. Informa que el document va ordenar les prioritats sense tenir 
en compte els tempos i els pressupostos del nou govern. 

Recalca que el projecte no s’ha paralitzat, si bé admet que cal repensar-lo per donar 
resposta a les demandes i les necessitats dels veïns. Considera que es tractava d’un 
projecte molt ambiciós en què es van fer moltes promeses sense tenir la certesa que 
es poguessin complir. 

Esmenta que ni veïns ni grups polítics han demanat una reunió en les comissions de 
seguiment i els consells de barri, de manera que no s’ha considerat una urgència. Es 
compromet a traslladar aquesta inquietud a les sectorials i les comissions de 
seguiment per decidir col·lectivament com es porta a terme la segona fase, ja que no 
està pactada. D’altra banda, recorda que s’està desenvolupant un procés participatiu i 
que existeix el compromís d’acabar-lo i establir prioritats. 

Finalment, adverteix que per avançar amb el projecte cal l’aprovació dels pressupostos 
per part dels grups, de manera que anima els consellers a instar els regidors a votar-hi 
favorablement. Tot seguit, la senyora Esther Pérez Sorribas expressa el vot negatiu 
del seu grup. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDBComú i el vot a favor de la resta 
de grups. 
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Proposició/declaració de grup del Grup Municipal ERC: 

Endegar les actuacions pertinents per determinar la viabilitat tècnica i 
pressupostària d’una proposta de Fira Cultural al carrer de Sants-Montjuïc la 
qual hauria de posar en valor a l’espai públic totes les expressions culturals i 
artístiques que avui genera el nostre teixit associatiu i ciutadà als nostres 
barris. Així com les accions per tal de disposar d’un projecte d’esborrany, en 
el termini més curt possible, que en determini el seu possible format i 
calendaris possibles 

El senyor Jordi Fexas Massanés, del GMDERC, exposa que la cultura i totes les seves 
manifestacions són el mirall de qualsevol societat, així com l’indicador per mesurar-ne 
la seva qualitat social, cívica i de futur. Recorda que la cultura suposa la cohesió dels 
diversos orígens que formen els barris. Indica que el districte té una llarga tradició i 
riquesa de creació, producció i manifestacions culturals sorgida del dinamisme del 
teixit humà i associatiu. En aquest sentit, apunta que els equipaments i espais, tant 
públics com privats, s'esforcen diàriament a dinamitzar i canalitzar les necessitats de 
consum i creació cultural de la gent dels barris. 

Assenyala que la cultura només té sentit si disposa d’espais de socialització, com més 
amplis millor, que la posin en valor. Opina que cal prioritzar la reformulació de la 
política cultural de la ciutat i del districte per garantir els recursos necessaris, la 
proximitat i l’accés universal esmentat. Mostra la seva convicció en el fet de fomentar 
de l’activitat cultural de proximitat i fer visible a la resta de la ciutat la cultura dels 
barris, vinculant-la als col·lectius de creadors locals com a expressions de participació, 
innovació i cohesió ciutadana i cultural. Informa que la gent republicana i d’esquerres, 
com és el cas del seu grup, considera que Barcelona ha de ser un referent europeu i 
mundial com a futura capital de la República catalana per fer de la cultura el seu eix 
principal de projecció al món, posant en l’epicentre de les polítiques culturals totes 
aquelles manifestacions culturals i artístiques que les persones, els grups o les entitats 
generen sense afany lucratiu, sinó com a servei a la comunitat i per al 
desenvolupament personal. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja Clavero, del GMDPPC, manifesta el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, argumenta que la iniciativa 
vol posar en valor la cultura popular i les expressions artístiques generades al barri per 
part del teixit associatiu amb l’objectiu de portar-les al carrer com a espai col·lectiu 
d’intercanvi i convivència. Matisa que cal que la cultura esmentada sigui feta als barris 
per tal de recollir-ne la riquesa. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, indica que la cultura i l’educació 
aporten llibertat, per la qual cosa considera important que els ciutadans participin en la 
cultura popular sempre que aquesta es complementi amb la cultura professional per no 
perjudicar les persones que s’hi dediquen. 

Assenyala als consellers del GMDERC-AM que a Catalunya es parla català, castellà i 
aranès, les quals considera eines de comunicació i riqueses culturals dels catalans i la 
resta d’espanyols. Pregunta si les expressions culturals exposades inclouen qualsevol 
expressió en qualsevol idioma sense menysprear-ne cap. 

El senyor Fexas ho confirma, i afegeix la llengua mandinga. 
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El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, coincideix amb la proposició, si bé 
discrepa de l’exposició de motius, ja que aquesta inclou el discurs habitual del grup 
proposant i deixa de banda certs arguments que podrien reforçar la proposició de 
caràcter social i d’esquerres. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, recorda que en una sectorial recent va 
parlar amb la consellera de Comerç sobre la regulació de fires de carrer. Considera 
que l’ocupació de l’espai públic i els recursos que s’hi destinaran s’han de dirigir en el 
mateix sentit. Pregunta al govern si es treballarà de manera conjunta o separada en 
cas que l’estudi es torni realitat. A continuació, manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, acusa el senyor Sarri de barrejar 
conceptes i, si bé accepta que el comerç pot ser cultura, argumenta que en aquest cas 
no hi està relacionat. Indica que la proposta consisteix a donar més valor al districte 
per tal que sigui més conegut per la cultura que no pas per les fires de comerç que no 
respecten el 60% del comerç local. 

Manifesta que la proposta s’ha recollit al Consell Sectorial de Cultura, que ja s’ha 
convocat. Recorda que al Consell Sectorial de Cultura es va plantejar la proposta i 
mostra la seva satisfacció pel fet que els grups polítics se’n facin ressò, ja que 
gaudeixen de l’oportunitat que el govern actuï com a altaveu de totes les propostes 
culturals del districte, cosa que considera una obligació. Tot seguit, la senyora Esther 
Pérez Sorribas expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sarri aclareix que ha recomanat tenir una visió integral a l’hora d’ocupar 
l’espai públic amb fires, siguin del tipus que siguin. Recalca que, a l’informe del 
regidor, ha esmentat les sectorials no convocades, si bé es referia a les que s’han 
integrat recentment, i no pas a la de Cultura. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PSC: 

Demanar al govern del Districte, perquè ho faci extensiu al de ciutat, que no 
es destini ni un «euro» del pressupost de la ciutat a la construcció del 
tramvia mentre el metro de la Marina no entri en funcionament i tinguin els 
veïns / veïnes el servei garantit en la seva totalitat 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, argumenta que el barri de la 
Marina està esperançat des de fa anys amb l’arribada del metro. Afegeix que 
recentment la Generalitat ha anunciat la represa de les obres en un futur proper, si bé 
veïns i entitats temen que això no es compleixi o es prioritzin altres zones de la ciutat. 
Adverteix que el transport a la Marina és cabdal perquè el barri pugui esdevenir motor 
de la recuperació econòmica de la ciutat alhora que es facilita el desplaçament perquè 
el veïnat desenvolupi el seu dia a dia i es connecti fàcilment amb la resta de transport. 
A continuació, llegeix la proposició de grup.  

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 
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La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, assenyala que el metro de la 
Marina ha de ser la màxima prioritat de Barcelona en matèria de transport, de manera 
que cal garantir-ne la inversió. Exposa que el veïnat ha estat esperant l’arribada del 
metro més de trenta anys i reclama que s’obrin totes les parades. Informa que les 
obres d’unió del tram per la Diagonal genera molts dubtes al seu grup, començant pel 
fet que sembla l’Ajuntament ja hagi pres la decisió d’impulsar el projecte. Indica que el 
tramvia de la Diagonal pertany al debat sobre propietat i gestió del transport públic, ja 
que existeix una xarxa d’interessos privats darrere el tram. Tot seguit, manifesta el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, considera prioritari que el metro arribi 
a la Marina i exigeix que la Generalitat executi les obres pertinents. Remarca que la 
responsabilitat del retard és de la Generalitat, de la qual espera que pugui aclarir els 
comptes si el pressupost de la infraestructura es triplica per tres, a diferència de com 
s’ha actuat en el marc de la línia 9. 

Puntualitza que els veïns de la Marina tenen dret a un transport públic de qualitat i 
afegeix que les administracions públiques han d’assumir les responsabilitats de les 
promeses i complir-les. A continuació, el senyor Ángel Federico Lao Peña expressa el 
vot favorable del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, considera que es tracta d’una 
proposició tendenciosa, ja que no es guanya res enfrontant les diferents modalitats de 
transports públics. Indica que l’aposta del seu grup és el transport públic de qualsevol 
mena. Opina que la proposició hipoteca els altres districtes, que no poden decidir 
sobre els aspectes relatius a la mobilitat. Tot seguit, assegura que Dani Mòdol, del 
GMDPSC, en una intervenció a l’Ajuntament va titllar d’inviable la proposició del 
GMDERC sobre el desencallament de la problemàtica del metro, ja que opinava que 
no s’havia d’alimentar la il·lusió dels veïns votant aquesta proposició. Afirma que, arran 
d’això, el GMDPSC es va abstenir. Indica que el senyor Mòdol va manifestar que 
s’estava frivolitzant sobre el tema i que calia aprendre que la transparència i la 
responsabilitat política és saber admetre que no es pot fer tot. Mostra la seva 
esperança que la unanimitat del Districte es traslladi a Barcelona. 

Recalca que sense metro no hi ha pressupostos, i sense pressupostos no hi ha metro. 
Considera que aquesta qüestió és una prioritat absoluta i puntualitza que el GMDERC-
AM treballa des de tots els àmbits perquè el metro arribi a la Marina. A continuació, el 
senyor Jordi Fexas comunica l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup i 
reclama que el metro de la Marina sigui una prioritat del govern per iniciar 
posteriorment altres grans inversions en el marc del transport públic de la ciutat. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, indica que si el posicionament del 
GMDCiU hagués estat favorable des de bon principi s’haurien estalviat suprimir la 
proposta. Manifesta que el govern actual ha assumit la reivindicació del barri, malgrat 
que no sigui la seva competència. Matisa que es tracta d’un barri de treballadors que 
té com a prioritat el metro. Indica que en vuit mesos s’ha desencallat un projecte, cosa 
que l’anterior equip de govern va ser incapaç de fer en quatre anys. Assegura que les 
dues estacions es finalitzaran, si bé encara no s’ha definit el calendari i el protocol. 
Recorda que l’alcaldessa va afirmar que a finals del 2017 es finalitzaria el metro. 

Es compromet a reclamar i fer un seguiment proper de l’acord pactat amb la 
Generalitat. D’altra banda, es nega a hipotecar un transport que també afavoreix els 
treballadors que es desplacen des de l’eix Llobregat fins a l’eix Besòs. Indica que, a 
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banda dels motius pels quals es va començar construir el tramvia, cal unir tots dos 
eixos. Tot seguit, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sarri acusa el govern de la senyora Colau de ser contradictori, ja que des de 
les institucions es rebutjaven les inversions des de l’Ajuntament per a aquesta mena 
d’obres, ja que la competència era de la Generalitat, si bé un cop al govern ha assumit 
que l’Ajuntament ha d’invertir en el projecte per impulsar-lo. Lamenta que el GMDCiU 
es quedés sol defensant una posició que no es veia clara des de l’oposició. 

El senyor Deusedes afirma que la proposició s’aprovarà, de manera que se’n farà 
seguiment en tots els districtes on el GMDPSC la presenti. Corrobora que la proposició 
és tendenciosa, si bé considera que totes ho són. D’altra banda, matisa que el senyor 
Mòdol va indicar que no es disposava de quantificació, per la qual cosa no era seriós 
il·lusionar els veïns. Recorda que el senyor Alfred Bosch va donar la raó al senyor 
Mòdol públicament en aquest sentit. 

Opina que el govern ha barrejat conceptes i aclareix que el seu grup no es posiciona 
en contra dels tramvies, ni del fet que els treballadors puguin utilitzar-lo, ni de la 
previsió que en un futur es puguin unir els punts per la Diagonal. Matisa, però, que cal 
prioritzar la inversió segons criteris d’esquerres i de necessitat per als barris més 
desafavorits en el marc del transport, especialment a la Marina, que en pateix un 
dèficit respecte d’altres barris. A tall d’exemple, explica que si hi hagués un barri amb 
dues escoles i un altre on no n’hi ha cap, tothom trobaria lògic que la següent escola 
es construís al barri amb més dèficit. En aquest sentit, reitera que un cop hagi arribat 
el metro, es podrà unir el tramvia per la Diagonal, cosa que suposarà una gran millora 
de transport públic de la ciutat, si bé recorda que aquesta zona ja gaudeix d’una xarxa 
d’autobusos i metro molt satisfactòria. Entén que costi d’entendre el desacord amb la 
proposició, si bé ho considera una qüestió de criteri i voluntat política per prioritzar la 
necessitat del barri davant l’oportunisme. 

La senyora Pérez puntualitza que no s’està parlant de prioritzar una iniciativa davant 
d’una altra. Reconeix que fins que arribi el 2017 es debatrà sovint aquest assumpte, i 
assegura que té ganes de poder demostrar que es complirà la promesa. Assegura que 
el projecte està molt avançat i confirma que no és una competència de l’Ajuntament, 
tal com es va repetir en audiències i plens anteriors, si bé recalca que l’Ajuntament 
està invertint en el projecte i s’ha reunit amb la Generalitat per elaborar el protocol. 

Assegura que no s’està parlant de prioritzar el tramvia, tal com va succeir amb la 
priorització línia 9 a l’aeroport davant el metro de la Marina, sinó que es portaran a 
terme dos projectes paral·lelament, per la qual cosa no cal rebutjar-ne cap. Finalment, 
pregunta als membres del GMDCiU on eren el dia de la manifestació pel metro que va 
tenir lloc el dimecres anterior. 

El senyor Deusedes agraeix la resposta de la senyora Pérez i considera demostrat que 
el GMDBComú no prioritza el metro de la Marina davant d’altres projectes, a diferència 
del GMDPSC-CP. 

S’aprova la proposició amb l’abstenció del GMDERC i GMDBComú i el vot favorable 
de la resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal C’s: 

Que el Plenari del Districte elevi a l’Ajuntament, com un dels usos a què 
siguin destinats els locals recentment adquirits per l’Ajuntament de 
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Barcelona al carrer Química, 2, local, banda plaça Matemàtiques, el d’un 
Casal de Gent Gran i que aquest ús sigui aprovat i quedi fora de l’anunciat 
procés participatiu que haurà de fixar la resta d’usos dels referits locals 

La presidenta explica que una persona ha demanat torn d’intervenció en aquest punt. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta que l’Ajuntament de 
Barcelona va aprovar al Ple del passat mes d’octubre la compra de dos locals 
d’Incasòl ubicats al carrer de la Química, 2, cantonada amb Gran Via i la plaça de les 
Matemàtiques, per un import de 994.302,72 euros. 

Exposa que, tal com s’ha publicat en alguns mitjans i s’ha manifestat personalment en 
diverses ocasions per part de membres del govern del Districte, és voluntat de 
l’Ajuntament que en els propers mesos s’iniciï un procés participatiu per definir els 
usos dels esmentats locals. Anuncia que la reivindicació ha adoptat un caràcter 
històric, ja que des del 2004 es demana un casal de gent gran a la zona nord de la 
Marina del Port, delimitada entre el carrer de la Foneria, Gran Via, el passeig de la 
Zona Franca i els habitatges del Foment Republicà de Sants, un espai molt poblat i 
amb un alt percentatge de persones grans, cosa que no permet prescindir de 
l’equipament. 

Adverteix que a la Marina del Port i la Marina del Prat Vermell són molt extensos i els 
locals que existeixen a la resta d’aquests dos barris on es disposa d’espai per a les 
persones grans són petits i estan allunyats de les zones esmentades, cosa que 
comporta problemes de mobilitat per als veïns que s’hi desplacen. 

Recorda que aquesta reivindicació no només ve de part d’una sola associació, sinó 
d’altres associacions i entitats. Recalca que el seu grup no proposa que el casal de 
gent gran tingui un ús exclusiu, ja que és conscient de l’existència d’altres col·lectius 
amb mancança d’espai per desenvolupar les activitats pròpies, si bé considera 
prioritari que es destini a les persones grans de la Marina, que no tenen la renda per 
càpita més alta de la ciutat i necessiten especial atenció i protecció. Opina que els 
centres per a gent gran són un complement idoni per a aquest objectiu. Tot seguit, 
llegeix la proposició. 

El senyor Josep Roman, president de l’Associació de Veïns la Cadena d’Estrelles 
Altes, indica que el seu barri no és el més extens, però sí un dels més poblats de la 
Marina. Afirma que la mancança més important és la d’un casal de gent gran. Informa 
que, anteriorment, diversos veïns voluntariosos havien fet recollides de signatures per 
aconseguir-ho, en una reivindicació motor de la qual va néixer la seva associació. 

Explica que, davant la resposta de les administracions sobre la falta de locals, sempre 
s’ha proposat un dels locals del carrer de la Química. En aquest sentit, assegura que 
s’ha treballat intensament per aconseguir que aquests passessin a titularitat municipal 
amb l’objectiu de destinar-los a aquest ús. Exposa que, alhora, es va considerar que 
davant d’altres necessitats d’entitats del barri, l’ús sense demèrit del seu destí 
primigeni tingués un major aprofitament, de manera que el projecte es va començar a 
titular «casal de gent gran amb ús polivalent». Argumenta que aquesta proposta 
coincideix amb una altra que s’havia fet en un consell anterior i que versava sobre 
aprofitar els espais al màxim. Recalca que la necessitat d’un casal per a gent gran i el 
fet de donar cabuda a entitats del barri, encara que sigui de manera temporal fins que 
no obtinguin un espai independent, és irrenunciable. Assegura que, si no es destina el 
local de Matemàtiques a aquest ús, ja sigui íntegrament o parcialment, no es disposarà 
mai d’aquest servei imprescindible del qual gaudeixen altres barris, encara que sigui 
amb mancances. 
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Es mostra conscient que a la Marina hi ha altres necessitats per a altres grups i que 
cal anar cap a l’Hotel d’Entitats, una proposta que gaudirà del seu suport. Adverteix 
que considerarà un menyspreu per al barri intentar enfrontar una reivindicació per a la 
qual s’ha treballat amb reivindicacions d’altres grups en l’àmbit de la Marina, ja que no 
s’havien manifestat ni treballat per aconseguir els locals. Comunica que al carrer de la 
Química hi ha un altre local que passarà a ser propietat municipal, el qual els veïns no 
han reclamat malgrat que podria donar cabuda a la resta de necessitats. Per tant, 
demana als grups municipals que considerin la resposta de manera positiva. 

Afegeix que la seva associació s’ha reunit amb la consellera i aclareix que no es 
pretén que el local esdevingui un local de la gent gran, sinó una polivalència veïnal. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que aquesta qüestió 
li planteja un dilema, si bé reconeix la feina de l’Associació per reclamar l’espai. 
Recorda que en el mandat anterior ja es va negociar la compra de l’espai i se’n van 
tramitar moltes gestions, malgrat que l’actual equip de govern ha acabat d’impulsar-ho. 
Demana que es reconegui el mèrit de cadascú i indica que la intervenció anterior del 
govern no li ha semblat correcta, ja que considera que el govern hauria de conèixer 
exactament el passat, el present i el futur del districte. 

Opina que és habitual, després d’adquirir un local o tenir-ne la possibilitat, que 
apareguin molts interessats que anteriorment no se n’havien preocupat. Matisa que no 
només es refereix a l’entitat en qüestió, sinó que el seu grup havia preguntat en el seu 
moment per l’estat dels baixos i els problemes de convivència i d’ocupació d’alguns 
habitatges que hi havia en l’esmentada promoció del carrer de la Química. 

Coincideix a demanar un procés participatiu als nous locals sobre com s’ocuparan 
certs espais, siguin de l’Ajuntament o de compra. D’altra banda, considera contradictori 
no desenvolupar el procés participatiu en aquest cas i fer-ho en altres llocs. Es 
compromet a defensar que un dels usos d’aquest equipament vagi destinat a la gent 
gran. Expressa el seu acord amb l’ocupació segon local, del qual considera que hauria 
d’anar destinat a un casal de gent jove o a les entitats, ja que l’Associació sempre n’ha 
demanat un ús compartit. 

Mostra la seva preocupació pel model de participació de l’equip de govern, ja que en 
moltes qüestions no s’ha definit el tipus de model de participació en l’àmbit de 
Barcelona. Demana que es defineixi exactament qui prendrà part al procés participatiu, 
ja sigui tothom, els habitants del polígon la Cadena d’Estrelles Altes, la Marina, les 
entitats, els veïns que es puguin inscriure o els veïns que no es puguin inscriure. 
Demana que no es portin a terme processos amb normes viciades. 

A tall d’al·lusió, argumenta que les persones que no van assistir a la manifestació a 
favor del metro estaven desenvolupant la seva tasca de consellers en diverses 
reunions. Matisa que no és una queixa, ja que per a ell és un honor representar el seu 
partit i els ciutadans que els han votat. Recorda que l’alcaldessa es va posar darrere la 
pancarta dels treballadors del metro i més endavant li van organitzar una vaga que en 
quatre dies ha fet perdre el prestigi que la ciutat s’ha guanyat durant molts anys. 
Pregunta si la senyora Pérez va assistir a la reunió com a veïna o com a consellera. 
En aquest sentit li recomana que defineixi el seu paper i s’abstingui d’assistir a segons 
quins llocs, ja que actualment representa tots els ciutadans. Tot seguit, expressa 
l’abstenció del seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, assegura que el seu grup 
sempre reivindicarà l’existència d’espais per a la gent gran, la gent jove i altres 
col·lectius que ho necessitin. Indica que aposta perquè la finalitat del local del carrer 
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de la Química es decideixi entre el veïnat del barri, ja que opina que el mecanisme de 
decisió no ha de diferir de la resta de casos. Matisa que no ho considera una demanda 
excloent, ja que el casal de gent gran suposa una reivindicació justa i necessària a la 
qual molta gent donarà suport. Tot seguit, manifesta el vot negatiu del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, proposa que aquests locals siguin 
compartits entre un casal de gent gran i un altre de gent jove. D’altra banda, adverteix 
que l’explicació del senyor Lao no coincideix amb la proposició, ja que el fet d’incloure 
altres usos no consta per escrit. A continuació, expressa el vot negatiu del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, argumenta que la compra incloïa 
dos locals, per la qual cosa no entén per què no se’n pot destinar un a la gent gran i un 
altre als joves. Admet que un 20% de la població de la Marina del Port és gent gran, 
per la qual cosa la reivindicació ha existit molt de temps. D’altra banda, indica que 
també manquen equipaments per a joves i reclama informació a l’equip de govern en 
aquest sentit. 

Argumenta que per esbrinar les necessitats del barri cal contrastar-ho amb els màxims 
actors possibles, però adverteix que no tot s’arregla amb processos participatius. Insta 
el govern a arribar a consensos, buscar solucions, ser imaginatiu i donar respostes a 
les reivindicacions veïnals, ja que de vegades sembla que es dissimuli la manca 
d’iniciativa amb processos participatius. Tot seguit, el senyor Jordi Fexas i Massanés 
expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, agraeix al senyor Calleja el seu 
reconeixement. Corrobora que el tràmit es va iniciar en l’anterior mandat, si bé el 
present equip de govern l’ha pogut culminar amb èxit. Agraeix que l’Associació de 
Veïns la Cadena d’Estrelles Altes que hagi expressat amb claredat la llarga i 
necessària reivindicació, que temps enrere va arribar a mobilitzar fins a tres mil 
signatures. Puntualitza que aquesta xifra és cinc vegades major a la que ja aconseguit 
canviar de nom l’actual plaça de la República a Nou Barris. En coherència amb la feina 
com a grup municipal, i sense excloure l’ús del segon local per a altres funcions, 
manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, corrobora que l’adquisició s’ha 
pogut efectuar gràcies al superàvit, ja que en l’anterior mandat no es disposava del 
pressupost suficient. Reconeix que l’anterior equip de govern va proposar comprar els 
dos locals i nega que es realitzés una provisió de fons. 

Responent a la crítica del senyor Calleja, argumenta que el seu grup estarà 
representant i donant suport on calgui, també a les places, ja que els membres de 
l’equip de govern han sortit del carrer amb un programa. Nega que es produeixi cap 
incompatibilitat, si bé es compromet a parlar-ne amb qualsevol que hi discrepi.  

D’altra banda, desmenteix la negativa de construir un espai per a gent gran, tot i que 
s’han establert prioritats per a locals compartits i per a totes les necessitats 
esmentades. Manifesta que l’Associació de Veïns ha estat plantejant la proposta des 
del 2004, al Fòrum Veïnal Barcelonès, en què va reivindicar un espai per a joves i la 
necessitat de recollir demandes anteriors i actuals. Exposa que el gener del 2014, 
l’anterior equip de govern va encarregar un Pla d’equipaments de la Marina del Prat 
Vermell, que s’estén a la Marina del Port. Assenyala que aquest Pla, ja elaborat i 
lliurat, corrobora la manca de, com a mínim, un espai per a gent gran i un altre per a 
joves. Explica que el casal per a joves té més prioritat que el casal per a gent gran, ja 
que d’aquests n’hi ha tres, i de locals per a gent jove, cap. 
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Indica que el 2014, a la Marina del Port hi havia 5.633 habitants d’11 a 19 anys; 5.270 
de 65 a 85, i 4.629 de 67 a 85. Afirma que el Pla d’equipaments assenyala que el 
nombre de famílies amb gent jove anirà incrementant. Reitera que diversos estudis, un 
dels quals encarregat per l’anterior govern, demostren la necessitat d’un casal per a 
joves en diversos estudis. Creu que tots els grups polítics han rebut recentment una 
comunicació d’una entitat cultural arrelada al barri que demanava un local abans que 
el GMDBComú entrés al govern. Tot seguit, expressa el vot negatiu del seu grup. 

El senyor Lao demostra al senyor Deusedes que a la darrera frase de la proposició 
demana que es fixi la resta d’usos dels locals, no només el del casal per a gent gran, 
ja que s’han observat d’altres necessitat. En aquest sentit, s’ofereix a afegir la darrera 
observació a la proposició. 

La presidenta recomana que de cara al futur es tanqui el contingut de les proposicions 
abans d’arribar al Ple per evitar malentesos. 

El senyor Deusedes aclareix que el seu grup ha votat segons allò exposat a la 
proposta i declaració de grup, si bé discrepa de l’exposició de motius. Matisa que, en 
moltes ocasions, el seu grup votaria negativament a causa de l’argumentari. Reitera 
que la proposició no especifica que els locals hagin d’anar destinats a un casal de gent 
gran i a un altre de gent jove, de manera que ratifica el vot negatiu. 

La presidenta puntualitza que el contingut de la proposició és l’únic que es vota. 
Davant la sol·licitud del senyor Lao de fer l’esmena, ella s’hi nega, ja que sosté que les 
modificacions ja s’hauria d’haver executat. Proposa tornar a presentar la sol·licitud en 
un futur, prèviament transaccionada o consensuada. 

No s’aprova la proposició amb els vots en contra del GMDCUP, el GMDPSC i el 
GMDBComú, l’abstenció del GMDPPC i el GMDERC, i el vot a favor del GMDC’s i el 
GMDCiU. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CUP: 

Instar el govern del Districte a dur a terme les accions necessàries per tal de 
fer possible: 

- L’accés gratuït (al Castell de Montjuïc) a les veïnes i els veïns del districte 
de Sants-Montjuïc 
- L’eliminació de la necessitat d’inscripció prèvia a través de processos 
telemàtics i feixucs que dificulten l’accés universal a la cultura 
- Que l’accés es pugui realitzar directament a les taquilles, amb la 
presentació de qualsevol documentació acreditativa de residència al districte 
- Que l’accés també sigui gratuït per a tots els centres escolars 

La presidenta informa que la proposició ha estat posteriorment esmentada. Tot seguit, 
atorga el torn de paraula a la senyora Pahissa perquè expliqui l’esmena. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, matisa que l’esmena tenia 
l’objectiu d’adequar la proposició a un model existent a la ciutat, si bé no en varia el 
contingut intrínsecament. Indica que s’ha canviat la frase «mitjançant la presentació de 
qualsevol documentació acreditativa de residència al districte» per «mitjançant una 
targeta personal i intransferible seguint el model del Parc Güell, on les persones 
empadronades als barris adjacents tenen accés gratuït durant tot l’any.» 
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La presidenta obre el torn de paraula per votar l’esmena. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, afirma que recorda haver fet 
esmenes oralment en el mandat passat. 

La presidenta li demana que voti la present esmena i el senyor Calleja assegura que 
es va assabentar de la modificació dos dies enrere. 

La senyora Pahissa corrobora que l’esmena va passar a registre el dia 1. 

La presidenta conclou que l’esmena està feta amb anterioritat. 

L’esmena s’aprova per unanimitat. 

El senyor Marc Santasusana Corzán, del GMDCUP, avança que la proposició versarà 
sobre el Castell de Montjuïc, un espai que considera clau per a la recuperació de la 
memòria històrica en les seves dues etapes. Opina que la primera etapa ha d’omplir 
d’orgull els ciutadans i la segona ha de recordar l’actitud dels governs espanyols dels 
darrers tres-cents anys envers les classes populars catalanes. Recorda que es va 
construir el 1640 perquè els catalans tenien la voluntat de constituir-se en una 
república catalana independent. Apunta que la fortalesa va permetre una victòria molt 
important contra les tropes espanyoles de Felip IV, cosa que els veïns d’Hostafrancs 
recorden amb orgull. Puntualitza que el carrer del 26 de gener de 1641 fa honor a 
aquest episodi. 

Explica que entre 1640 i 1714 va servir de baluard de les llibertats catalanes com a 
construcció al servei dels barcelonins. Informa que a partir del 1714 ha passat a ser tot 
el contrari, ja que durant el segle XVIII va servir de base per a la repressió als 
resistents de la Guerra de Successió i al segle XIX va esdevenir la base de 
bombardejos del 1842 i el 1843. Assenyala que diversos centenars d’obrers, molts 
dels quals eren veïns del districte, van passar per les presons arran del procés de 
Montjuïc. Manifesta que el segle XX hi van afusellar Ferrer i Guàrdia i Lluís Companys, 
l’únic president electe democràticament que ha estat afusellat a Europa. Recorda que 
durant el segle XXI va ser la seu de l’exèrcit espanyol, si bé es va produir una 
mobilització per recuperar l’espai per a la ciutat i per a la pau, cosa que es va 
aconseguir el 2007. D’altra banda, lamenta que el govern del GMDCiU en privatitzés la 
gestió i cobrés entrada, també al veïnat del districte i de la ciutat, els quals podrien ser 
descendents d’empresonats, bombardejats o afusellats. 

Exigeix la universalitat de la cultura i l’accés lliure al Castell per als barcelonins o, com 
a mínim, per als veïns del districte i els grups escolars, amb l’objectiu que la manca 
d’ingressos de les entrades serveixin d’excusa a una negativa. Tot seguit, llegeix la 
proposició del seu grup. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, coincideix amb les paraules 
que el regidor Asens va pronunciar en un mitjà de comunicació sobre el fet que al 
Castell de Montjuïc no existeix la problemàtica de regulació que s’havia produït al Parc 
Güell a causa de la quantitat de visitants. Exposa que la major part dels visitants al 
Castell són turistes, de manera que no hi ha cap demanda veïnal en aquest sentit. 
Mostra el seu acord amb el sistema de pagament exposat, si bé argumenta que a algú 
li pot semblar una discriminació, cosa que considera pròpia d’un altre debat. 

Anuncia que tenia la intenció d’abstenir-se, si bé després de sentir la intervenció 
condicionadora del senyor Santasusana, expressa el vot negatiu del seu grup. 
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El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, indica que s’hauria pogut discutir la 
resolució del GMDCUP-PA sense la introducció polititzada. Apunta que s’ha parlat 
d’una època amb institucions feudals, la de 1714, que no està relacionada amb les 
idees de la Il·lustració. Adverteix que al segle XIX es va afusellar en el Castell de 
Montjuïc molts liberals espanyols seguidors de les idees de la Il·lustració, per part dels 
seguidors de l’antic règim que volien tornar a les institucions feudals. Considera que la 
introducció ha estat plena d’hispanofòbia, elements erronis i politització de la cultura, 
per la qual cosa el senyor Ángel Federico Lao Peña manifesta el vot negatiu del seu 
grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, reitera la seva opinió sobre les 
exposicions dels motius. Confessa que des de fa temps no en llegeix perquè, en cas 
contrari, votaria negativament a moltes proposicions. Apunta que, en aquest cas, està 
en desacord amb l’exposició de motius i l’explicació del senyor Santasusana, si bé 
coincideix amb el fons de la proposició. 

Indica que, per normativa europea, aquesta proposició no és possible, ja que tots els 
ciutadans de la Unió Europea han de tenir els mateixos beneficis, de manera que els 
veïns d’un cert barri de Barcelona no poden tenir més avantatges que els de la resta. 
Matisa que aquesta va ser una de les qüestions organitzatives que més va complicar 
la problemàtica del Parc Güell. 

Rebatent la intervenció del senyor Calleja, assegura que tant en el Castell de Montjuïc 
com en el Parc Güell, el 99% dels visitants són turistes, per la qual cosa al Parc Güell 
es va habilitar una plataforma electrònica on cal donar-se d’alta per obtenir 
descomptes i entrar lliurement en cas d’estar censat a Barcelona, per tal de bandejar 
la normativa europea. 

Informa que la present proposició no recull aquesta observació. Coincideix a permetre 
l’accés gratuït al veïnat de Sants-Montjuïc o de Barcelona, si bé això es contradiu amb 
el punt 2 de la proposició, referent a l’eliminació de la necessitat d’inscripció prèvia. 
Recorda que si es pretén permetre l’accés gratuït al veïnat, la inscripció electrònica 
prèvia és obligatòria. 

Es nega a votar en contra, però entén que no pot votar a favor d’una proposta 
jurídicament inviable. Per tant, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, comparteix la proposició en el sentit 
que se n’emana. Puntualitza que no només demana la gratuïtat per als ciutadans 
empadronats al districte, sinó que pretén fer-ho extensible a tots els barcelonins. 
Considera que la muntanya i el Castell tenen un valor simbòlic i històric extensiu a tota 
la ciutat. 

Proposa que, salvant la normativa europea, s’aprovi una proposició al final, de manera 
que si la proposició s’acaba impulsant, es pugui buscar una formulació tècnica perquè 
això sigui viable. Recalca que s’hauria de crear un passi per a un accés gratuït. 
Imagina que deu existir una acció proactiva perquè barcelonins o els veïns del districte 
puguin accedir a algun element d’identificació prèvia. Explica que la síndica de 
Greuges s’ha pronunciat i ha generat jurisprudència sobre la possibilitat del mètode. 
Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta que, al contrari que al senyor 
Calleja i el senyor Lao, s’ha decantat favorablement per la proposta després de sentir-
ne l’exposició. Matisa que el seu grup defensa l’accés de la cultura, de manera que 
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comparteix el fons de la proposta. D’altra banda, rebutja eliminar els tràmits telemàtics 
al segle XXI per tornar al paper. A continuació, comunica l’abstenció del seu grup. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, opina que els arguments proposats 
són vàlids per votar-hi a favor. Adverteix que cal donar la possibilitat que molta gent, 
especialment veïns, visitin al Castell, ja que actualment només hi assisteixen turistes. 
En aquest sentit, proposa la gratuïtat d’entrada. Demana que s’analitzi la forma de 
registrar-se i parlar amb l’autoritat competent per facilitar l’accés. Tot seguit, expressa 
el vot favorable del seu grup. 

El senyor Santasusana agraeix la resposta del senyor Calleja, ja que evidencia que hi 
ha uns grups que decideixen col·lectivament els posicionaments dels plens i uns altres 
amb càrrecs públics que diuen representar els seus votants però canvien de 
posicionament sobtadament. En aquest sentit, assegura que no entén la democràcia 
interna d’aquests partits. 

Corrobora que per normativa europea no es pot discriminar ningú ni deixar-lo sense 
dret a asil. En aquest sentit, recorda que a les fronteres d’Europa hi ha cues de 
refugiats sirians i que el govern espanyol està obligat a fer un pagament que encara no 
ha efectuat. 

Pel que fa a la intervenció del senyor Labrador, aclareix que estava parlant de llibertats 
del 1640 com a doctor en Història. Argumenta que en aquella època es va produir un 
trencament dels representants democràtics a Catalunya amb la monarquia de Felip IV, 
un rei que contra la llei va obligar a reclutar els catalans per a la guerra. Indica que en 
aquell temps no hi havia democràcia ni un Estat liberal consolidat. Apunta que les lleis 
feudals decretaven que els impostos i el finançament de les aventures dels reis 
s’havien de votar a les Corts Catalanes, malgrat que Felip IV es volia saltar el 
procediment. Considera que tot això és anar en contra de les llibertats, i afirma que per 
aquest motiu es va produir la independència. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDPPC i el GMDC’s, l’abstenció del 
GMDPSCi GMDCiU i el vots a favor de la resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PPC: 

Que el Consell Plenari de Sants-Montjuïc acorda traslladar l’Ajuntament de 
Barcelona la petició de destinar al menys la meitat del cànon que Open Camp 
Europe pagarà a l’empresa municipal BSM (Barcelona de Serveis Municipals) 
en concepte de lloguer de les instal·lacions olímpiques durant 5 anys, a raó 
d’uns 7 milions d’euros anuals, per un total de 36 milions d’euros 

Que es destini al llarg d’aquests cinc anys al menys la quantitat de 18 milions 
d’euros en els barris de l’entorn de Montjuïc: Font de la Guatlla, Poble-sec, la 
Satalia i els de la Marina, així com a la muntanya de Montjuïc 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, comunica que el proper 16 de 
juny el nou parc esportiu Open Camp Europe obrirà les portes a l’Anella Olímpica de 
Montjuïc. Informa que l’Open Camp Europe va signar un acord amb l’Ajuntament i amb 
Barcelona Serveis Municipals (BSM), encarregada de gestionar les instal·lacions 
olímpiques. Assenyala que el contracte d’arrendament de l’Anella Olímpica és de cinc 
anys, és a dir, que les instal·lacions es llogaran i l’ús temporal dels equipaments es 
cedirà a canvi de pagar un cànon de 36 milions d’euros per part d’Open Camp a raó 
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d’uns cent milions d’euros cada any. Apunta que existeix la possibilitat d’ampliar els 
cinc anys a cinc anys més si el projecte reeixís. 

Considera que sovint els projectes i fires que s’instal·len als barris de Sants-Montjuïc 
no acaben beneficiant ni a les persones ni els barris, malgrat que d’entrada sembli el 
contrari. Opina que es poden prendre altres iniciatives a banda de la inversió ja 
executada en l’adequació i millores a l’Estadi Olímpic i de l’entorn per part d’Open 
Camp, en el possible impacte laboral de creació de feina i econòmic per a les 
persones i barris de l’entorn. Considera que seria beneficiós destinar una part 
substancial del cànon que rebrà BSM al lloguer de les instal·lacions de l’Anella 
Olímpica per invertir en barris de l’entorn, com ara Font de la Guatlla, Poble-sec, la 
Satalia, la Marina i la muntanya de Montjuïc. Tot seguit, llegeix la proposició. 

Exposa que, recentment, el GMDBComú li va traslladar la possibilitat de fer una 
transacció i demana disculpes a tots els consellers per haver enviat la contraproposició 
a només un quart d’hora de començar el Ple. Considera que la proposta del 
GMDBComú és justa i introdueix un element que ell desconeixia, i és que l’Open 
Camp Europe pagarà tant el lloguer com un percentatge dels ingressos que es derivin 
de la mateixa activitat. Matisa que la seva proposició només versa sobre el cànon i 
demana a la presidenta que li permeti introduir el concepte d’ingressos. Puntualitza 
que, en cas de denegació, el seu grup introduirà l’esmena a la Casa Gran. 

Indica que, per una qüestió jurídica envers el Consell d’Administració de BSM, convé 
que s’inverteixi el 50% del cànon i 5% dels ingressos, aproximadament, en els barris 
de la muntanya de Montjuïc i entorn. 

La presidenta recorda al senyor Calleja que l’esmena no ha estat signada ni 
presentada a la resta de consellers, de manera que demana que se cenyeixi a la 
proposició, ja que l’argumentació no variarà gaire. Recalca que són les deu de la nit i 
que els consellers estan massa saturats per retenir l’explicació. Suggereix que el 
GMDBComú expliqui la proposta durant la seva intervenció.  

El senyor Calleja accepta el raonament, si bé discrepa que l’hora de la nit sigui un 
motiu. Puntualitza que el dia anterior, al Ple de Sarrià-Sant Gervasi, els consellers van 
sortir a la una de la matinada. Assegura que estava a punt de signar l’esmena i 
recorda que l’ha entregada al GMDBComú i al Secretari del Consell. 

La presidenta li retreu que, per exigir el compliment de les normes, cal complir-les. 

El senyor Calleja recorda que, en altres mandats, les esmenes orals s’havien acceptat. 

La presidenta denega l’esmena. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, assegura que el seu grup 
havia pres una decisió prèvia a l’esmena. Argumenta que els barris de l’entorn de 
Montjuïc seran els més perjudicats arran de l’obertura de l’Open Camp al juny, ja que 
incrementarà l’afluència de visitants a la muntanya, malgrat l’opinió contrària dels 
promotors. Accepta que la meitat del camp en lloguer repercuteixi econòmicament en 
els esmentats barris, ja que es tracta d’un espai sobresaturat d’instal·lacions i visitants. 
Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, comunica el vot favorable del seu 
grup. 
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El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot negatiu del seu 
grup. Acusa el senyor Calleja d’haver presentat una proposició populista en defensa 
dels barris més afectats. Opina que, ni des del Districte ni des de l’Ajuntament, no es 
pot decidir que el capital esmentat tingui un objectiu finalista i intervenir en els 
pressupostos d’una empresa. Puntualitza que aquesta mena de decisions corresponen 
a BSM. Recorda que el Consell d’Administració de BSM està format per representants 
polítics en la mateixa proporció que en el Ple de l’Ajuntament, per la qual cosa la 
proposta del GMDPPC s’hauria de presentar al Consell d’Administració de BSM, que 
té competències jurídiques per decidir els pressupostos de BSM. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, comparteix el fons benintencionat de 
la proposta, si bé expressa els dubtes sobre la seva viabilitat. Admet que desconeix les 
clàusules del contracte signat respecte de les possibles contrapartides de destinació 
dels cànons establerts, és a dir, les obligacions i prestacions que comporten a 
l’Administració el pagament dels cànons i els costos directes que se’n puguin derivar. 

No sap si existeix, per reglament, una desviació directa dels pagaments del cànon cap 
als pressupostos directes al Districte. Insta al govern que ho intenti en la mesura del 
possible i que la presència tingui un retorn directe que es reflecteixi en els 
pressupostos del Districte. Considera apropiat que es puguin tenir en compte annexos 
futurs o actuals en el contracte que comportin beneficis directes i indirectes per als 
entorns on s’ubica el projecte, concretament en referència a contractació preferent al 
territori, bonificacions a entitats i escoles esportives, i obligatorietat d’inversió directa 
en algun programa del territori, com ara esports per a discapacitats. Apunta que 
aquesta mena d’iniciatives són més habituals que la reversió directa d’un cànon cap a 
un pressupost de proximitat. Tot seguit, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot favorable del seu grup. 
Considera important que els barris notin reversions i millores en la seva qualitat de 
vida i serveis quan s’executen projectes al seus entorns. Recorda que anteriorment es 
va debatre sobre un dret de superfície del carrer de Viriat, en què la meitat dels 
beneficis es van revertir en la millora dels barris del districte. Indica que, anteriorment, 
el seu grup va pactar amb el GMDPSC per millorar els carrers i finalitzar l’Orfeó per 
impulsar-lo, uns diners que actualment estan a l’espera de ser invertits a causa de la 
moratòria d’hotels i allotjaments residencials. Opina que es tracta d’una qüestió de 
sensibilitat i compensació de les molèsties que es puguin ocasionar als barris. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, explica que van rectificar les 
dades al GMDPPC, ja que la proposta fa referència a cinc anys, mentre que les dades 
del contracte són relatives a deu anys, els quals inclouen 975.000 euros per cessió de 
sòl, 7 milions d’inversió en millores al parc de Montjuïc i 5,5% de les entrades si 
arribaven a 19.500 milions d’euros a l’any. Coincideix que els barris dels entorns han 
de veure compensades les molèsties, si bé admet que posteriorment no s’ha disposat 
de temps per comentar altres aspectes. Indica que el seu grup havia donat per fet que 
no s’acceptaria la proposició, ja que es presentava el problema jurídic de no poder 
decidir sobre les inversions d’una empresa. 

Opina que s’ha de demostrar sensibilitat respecte dels barris esmentats, no només per 
causa de l’Open Camp, sinó en qualsevol dels esdeveniments que s’hi celebren. 
Demana saber exactament quant paga un concert determinat per tal de facilitar les 
gestions i assolir legalitats amb l’objectiu de no trobar obstacles a l’hora d’invertir 18 
milions d’euros o més en el PIM. Planteja que s’executin projectes que superin la 
quantitat que demanava el GMDPPC, ja que si es tracta d’un percentatge sobre el 
preu de les entrades, tant es podria disposar d’1.170.000 euros anuals en entrades 
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com 500.000. Considera més segur treballar la proposta a través del PIM. Tot seguit, 
comunica el vot negatiu del seu grup. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPSC-CP i del GMDBComú, 
l’abstenció del GMDERC i el vot a favor de la resta de grups. 

D.2  Precs 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que el govern del Districte, abans del proper Consell Plenari de Sants-
Montjuïc del mes de maig, convoqui i reuneixi les comissions de seguiment 
esmentades amb totes les entitats implicades i interessades, els grups 
municipals de l’oposició i els representants tècnics i polítics de govern 
corresponents tant del Districte com de Casa Gran 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, argumenta que, després de nou mesos 
de govern, s’ha convocat comissions de seguiment per a grans projectes que estaven 
en marxa, si bé les reunions no s’han produït. Recalca que es tracta de projectes 
importants per als barris, com ara la Marina del Prat Vermell, la urbanització del calaix 
de les vies de Sants, l’impuls de Can Batlló en la comissió de seguiment, la millora del 
Paral·lel, la transformació de Joan de Sada, la Lleialtat Santsenca o el Pla d’usos del 
Poble-sec. Respecte als dos darrers casos, argumenta que el passat 8 d’octubre s’hi 
va fer referència amb una pregunta al Ple, tot i que encara no s’ha pres cap mesura. 
Tot seguit, llegeix el prec. 

La senyora Carolina López Garcia, del GMDBComú, comparteix que els temes 
plantejats són interessants i s’han tractat al llarg dels nou mesos esmentats a través 
de comissions de seguiment dels consells de barri o en els mateixos consells de barri. 
Mostra la seva disposició a convocar monogràfics o crear comissions de seguiment de 
projectes que hagin avançat substancialment per ser compartits i discutits. Assenyala 
que, actualment, les comissions plantejades al prec estan relacionades amb projectes 
que no han sofert modificacions substancials o bé que estan aturades. Es compromet 
a convocar la comissió de seguiment de la Lleialtat Santsenca en els propers mesos, 
així com l’espai compartit del Paral·lel, la comissió de seguiment de Can Batlló i el 
grup impulsor del Pla d’usos del Poble-sec. Tot seguit, rebutja el prec. 

El senyor Sarri lamenta la decisió, ja que s’ha referit a espais de participació establerts 
i constituïts. Demana que es reconsideri el veredicte per tal que en els propers mesos 
es tornin a activar els projectes amb la periodicitat que es cregui convenient en la 
mesura que es produeixin noves informacions, de les quals no té constància, si bé 
opina que existeixen. 

La senyora López assegura que s’està actuant segons el calendari establert per 
l’Administració i a mesura que les propostes es finalitzen. D’altra banda, es nega a 
procedir amb el calendari exigit en el prec. 

Es rebutja el prec. 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

37 
 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que el govern municipal ampliï la campanya institucional «Barcelona 
antimasclista» per fer-la arribar a les festes majors del Districte de Sants-
Montjuïc, incorporant-hi la lluita contra la LGTBIfòbia 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, exposa que en els darrers anys 
s’ha produït un repunt en la violència masclistes, fins al punt que un de cada tres joves 
accepta situacions de control. Considera que cal redoblar els esforços per combatre la 
problemàtica entre el jovent, ja que és la millor manera de combatre-la a llarg termini. 
Reconeix els èxits del govern en aquest sentit, fent especial esment en la campanya 
«Barcelona antimasclista», en motiu del 25 de novembre, o la presentació de la 
mesura per combatre les violències masclistes. 

Adverteix que la violència masclista no és l’únic motiu de discriminació, ja que el jovent 
LGTBI també pateix aquesta situació. Informa que, tal com recull la Llei contra 
l’LGTBIfòbia aprovada pel Parlament de Catalunya, les administracions públiques 
tenen el deure de desplegar les mesures necessàries per evitar discriminacions. 
Recalca que l’Ajuntament de Barcelona està compromès amb aquesta qüestió 
mitjançant una declaració institucional presentada pel GMDERC al Ple de 
l’Ajuntament. 

Proposa que s’impulsi una mesura extra de sensibilització, incidint en les festes majors 
del districte. Assenyala que cal reconèixer els esforços de les entitats i les comissions 
organitzadores amb iniciatives com l’elaboració del protocol contra la violència 
masclista del Poble-sec. D’altra banda, adverteix que l’Ajuntament ha d’assumir el 
lideratge per garantir que els esforços assoleixin tots els àmbits. Tot seguit, llegeix el 
prec. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, accepta el prec. Assegura que 
s’està treballant amb el col·lectiu que va impulsar la mesura l’any anterior al Poble-sec 
per fer-la extensiva a tota la festa major del districte. 

La senyora Alonso agraeix la voluntat del Districte i ofereix la col·laboració del seu 
grup per treballar en aquesta direcció. 

S’accepta el prec. 

Que el govern municipal, mitjançant la seva participació al Consorci 
d’Educació, aconsegueixi que s’augmenti la partida destinada al 
manteniment dels patis escolars dels centres que participen en el projecte de 
«Patis escolars oberts al barri» 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, apunta que actualment Barcelona 
disposa de 56 patis escolars oberts, 6 dels quals es troben a Sants-Montjuïc, en una 
iniciativa que es va esmentar recentment a la Junta de Portaveus. 

Informa que els patis s’obren com a espais d’ús per a les famílies, infants i adolescents 
fora d’horari escolar. Assenyala que aquesta iniciativa permet optimitzar l’ús dels 
centres escolars, potenciar la vessant educativa i social i possibilitar un ús del pati 
entre diferents col·lectius per desenvolupar activitats que permetin intensificar les 
relacions, a més de donar una alternativa de lleure als infants, joves i famílies que 
s’exerceix de manera autònoma en un context segur i de proximitat. Assegura que el 
projecte ha funcionat malgrat inconvenients de sobreús no compensat. 
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Demana que el projecte s’estengui i es torni més atractiu per a les escoles mitjançant 
la dotació del manteniment adequat per a l’ús intensiu dels patis. Indica que la partida 
actual, de 400.000 euros, no és suficient per afrontar els manteniments necessaris per 
assolir millors condicions, com ara l’arranjament dels arbres i mobiliari, cosa que 
permeti assolir un bon ús per a l’educació i el lleure dels infants. Tot seguit, llegeix el 
prec. 

El senyor Joan Sanromà Baulo accepta el prec. Afegeix que la mesura es pot estendre 
als centres que s’han adherit a la iniciativa però que encara no hi participen. Adverteix 
que la mesura depèn de l’Ajuntament i del Consorci. Demana al GMDERC-AM que faci 
tot el possible en l’àmbit de la Generalitat perquè la dotació s’incrementi. 

La presidenta agraeix les lloances, ja que la iniciativa es va posar en funcionament 
quan ella era regidora d’Educació. D’altra banda, apunta que, suposadament, el 
finançament del programa continua sent competència de l’Institut Municipal d’Educació 
(IMEB), i no del Consorci, el qual gestiona les qüestions relacionades amb l’obertura 
de patis. 

El senyor Fexas aclareix que s’està debatent sobre les despeses de manteniment, que 
sí que depenen del Consorci i reclama la col·laboració entre institucions. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PSC: 

Instar el govern del Districte que dins del Pla urbanístic integral de Can 
Batlló, faci reserva de sòl per construir una escola bressol que pugui 
coincidir amb l’arribada de noves famílies, així com ho faci també extensiu al 
Pla integral d’escoles bressol de ciutat en els barris on hi hagin mancances 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, manifesta que el recinte de Can Batlló 
és un espai destinat a impulsar el barri de la Bordeta i el districte, i que s’està 
recuperant ràpidament. Indica que la construcció d’una gran quantitat d’habitatges 
derivarà en l’arribada de nous habitants al barri. D’altra banda, exposa que les 
expectatives de trasllat de l’escola Cal Maiol s’han aprovat. Informa que el perfil de 
famílies que arribaran al barri serà de gent jove, probablement en edat d’escola 
bressol, si bé la manca d’aquestes escoles bressol és palesa a la ciutat a causa de la 
demanda i la impossibilitat d’oferir-ne més com a conseqüència de l’excés de ràtio. Tot 
seguit, llegeix el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, accepta el prec. Ho considera una 
bona proposta, ja que opina que cal entendre l’educació des dels zero anys, de 
manera que situar una escola bressol a prop d’un CEIP sempre pot donar continuïtat. 
Assegura que cal estudiar la ubicació, si bé diversos serveix tècnics han assegurat que 
les dimensions d’una escola bressol es poden incloure dins el mateix edifici del CEIP. 
Es compromet a estudiar la proposta per portar-la a terme, ja que té a veure amb el 
PAD i s’ha presentat en diversos espais. 

La senyora Boix agraeix l’acceptació i es mostra esperançada que el prec es faci 
realitat en el context que es demana en la present sessió. 

S’accepta el prec. 
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Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que el govern del Districte adopti les mesures necessàries per a garantir el 
control d’aquesta plaga (a diversos indrets del districte) i evitar qualsevol 
perill o risc per als infants de curta edat o els animals que puguin tenir 
contacte amb les referides erugues (processionàries del pi) 

Abans de referir-se al prec, el senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, pregunta 
si la declaració institucional presentada i no validada es podrà llegir i votar en el 
present Ple, ja que en cas contrari plantejarà la declaració com a prec. 

La presidenta demana que es presenti el prec que consta a l’ordre del dia acordat a la 
Junta de Portaveus. Indica que es va establir la intervenció del GMDC’s com a 
declaració institucional i no es va plantejar la possibilitat de canviar-ne la condició. 

El senyor Lao recalca que a la Junta de Portaveus no es va manifestar aquesta 
decisió. 

El Secretari del Consell comunica que la Junta de Portaveus valida la presentació 
d’una proposició de declaració institucional. Afirma que, si aquesta obté majoria 
suficient per ser validada, passa a tenir la consideració de declaració institucional del 
Districte. Informa que, en cas contrari, el grup proposant té l’opció de convertir la 
proposició/declaració institucional en una proposició/declaració de grup, el qual es 
vota, o bé en un prec, que no es vota. Recalca que, si una proposta o un intent de 
transacció entre grups no prospera i és retirada, cal passar a votar al Ple l’esmentada 
declaració institucional perquè el suport dels grups quedi palès en qualitat de 
declaració institucional de Districte. Per aquest motiu, afirma que la substitució enmig 
de la sessió és impossible. 

El senyor Lao demana que la intervenció no consti com a declaració institucional, si bé 
el secretari argumenta que es va validar la seva presentació com a tal. Indica que, si la 
transacció no prospera, cal votar en el Ple el text inicialment presentat a la Junta de 
Portaveus. Anuncia que cada grup s’hi ha de posicionar públicament al respecte en 
l’apartat de declaracions institucionals. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, exposa que en diversos llocs del 
Poble-sec, com ara la plaça de Sancho Marraco o el carrer de la França Xica han 
aparegut plagues d’erugues processionàries del pi que suposen un greu perill per a 
animals de companyia i infants, ja que produeixen una substància altament urticant per 
protegir-se dels seus depredadors, que poden sofrir greus reaccions al·lèrgiques 
només de tocar-les. 

Manifesta que diversos gossos i infants de la zona han sofert al·lèrgies per contacte 
durant la darrera setmana. Comunica que els principals símptomes són urticària, 
inflamació de cara i de llengua, butllofes amb líquid i úlceres, entre d’altres. Tot seguit, 
llegeix el prec. 

Afegeix que en barris com Font de la Guatlla també ha sorgit aquesta problemàtica. 
Assegura conèixer persones que han hagut de dur el gos al veterinari i demana una 
solució en aquest sentit. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, accepta el prec. 
D’altra banda, adverteix que no es pot portar a terme cap actuació, ja que amb la 
processionària de pi s’executen mesures de prevenció. Creu recordar que al juny es 
porta a terme una intervenció quan l’animal adopta la forma de papallona, i una altra a 
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l’octubre, quan té forma de larva. D’altra banda, aclareix que a França Xica no hi ha 
pins. 

El senyor Labrador puntualitza que els veïns li han confirmat que els llocs afectats són 
Sancho Marraco, França Xica i la zona del Polvorí de Font de la Guatlla. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Que, per tal de garantir la transparència, es posi a disposició de tots els 
grups municipals que ho demanin el contracte que es va signar en el seu dia 
entre els representants de l’Administració i els del grup promotor (de l’Open 
Camp) 

La senyora M. Lluïa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, afirma que l’Open Camp 
Europe és un parc temàtic que obrirà al juny utilitzant les instal·lacions de l’Anella 
Olímpica. Manifesta que es tracta d’una iniciativa de caràcter público-privat, ja que hi 
participen la Generalitat i l’Ajuntament en col·laboració amb empreses privades. Critica 
que en el seu dia no es fessin públiques les condicions de contracte, el qual 
automàticament es podrà renovar d’aquí a quatre anys. 

Exposa que no es va consultar els barris sobre aquesta qüestió ni es va elaborar un 
estudi sobre l’afectació que provocarà sobre la muntanya de Montjuïc ni l’afluència de 
900.000 visitants previstos, cosa que respon a uns 5.500 o 5.600 diaris, segons els 
promotors. 

Informa que aquesta afluència pot perjudicar en major mesura certs barris, com ara el 
Poble-sec, la Font de la Guatlla o el Polvorí, que fa anys que denuncien les 
repercussions dels esdeveniments organitzats a la muntanya, especialment els que 
comporten problemes de viabilitat, manca d’aparcament, soroll i brutícia. A continuació 
llegeix el prec. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que els membres del 
GMDCUP que formen part del Consell d’Administració del BSM han reclamat difondre 
la informació. Al·lega que existeix un problema de serveis jurídics a causa de la Llei de 
protecció de dades personals, de manera que, fins que no es dirimeixi, la informació és 
a disposició del tots els consellers. Afirma que d’altres membres del GMDCUP ja han 
anat a revisar-la. 

La senyora Pahissa agraeix la resposta i es compromet a consultar la informació. 

S’aprova el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que l’equip de govern del Districte defensi la necessitat de restablir l’horari 
d’obertura de tots els dies laborables de 9 a 14 hores de l’Oficina de Benestar 
Social del carrer de Sant Roc, 28, al barri d’Hostafrancs, instant a tal efecte la 
Subdirecció General d’Equipaments Cívics i Activitats de la Generalitat de 
Catalunya i a garantir la continuïtat del servei a aquesta oficina així com de 
l’oficina del carrer Mineria 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

41 
 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que l’Oficina de 
Benestar Social i Família de Sants-Hostafrancs, ubicada al carrer de Sant Roc, 28, ha 
patit una reducció substancial de l’horari d’atenció al ciutadà. Matisa que ha passat 
d’obrir tots els dies laborables de 9 a 14 hores a obrir dimarts i dijous de 9 a 14 hores. 

Apunta que des de la Subdirecció General d’Equipaments Cívics i Activitats de la 
Generalitat de Catalunya es parla de racionalització del servei, assegurant que 
s’adapta a les necessitats d’atenció en funció del nivell de demanda. Informa que 
també s’ha comunicat que es tracta d’una experiència pilot i que cal potenciar el servei 
de l’Oficina del carrer de Tarragona, 141-147, que acull els Serveis Territorials de 
Benestar Social i Família a Barcelona. 

Assenyala que a Sants Montjuïc hi ha una altra Oficina de Benestar Social i Família, 
ubicada al carrer de la Mineria, 8-10, oberta dilluns, dimecres i divendres de 9 a 14 
hores. Mostra la seva preocupació per si també se’n redueix l’horari. Suposa que es 
pretén limitar els usuaris de l’Oficina del carrer de Sant Roc per acabar tancant-la, ja 
que al final el nou horari no satisfarà la demanda i l’Oficina del carrer de Tarragona 
acabarà col·lapsada. Afirma que cal restablir l’horari anterior de l’Oficina de Sant Roc, 
ja que la modificació afecta el veïnat d’Hostafrancs i de l’entorn. Tot seguit, formula el 
prec. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, accepta el prec, si bé adverteix 
que correspon a la competència de la Generalitat. D’altra banda, entén que es 
presentin peticions a la Generalitat des d’altres espais. Puntualitza que les Oficines de 
Tarragona i Sant Roc tenen horaris complementats i que la de la Marina no està en 
previsió de patir retallades. D’altra banda, es compromet a evitar que es produeixi cap 
retallada. 

El senyor Calleja mostra la seva alegria per l’acceptació i demana que, malgrat la 
presumpta compatibilitat d’horaris, el servei no està garantit. Corrobora el seu 
convenciment que l’equip de govern defensarà la proposta i reclama que tots els grups 
es posicionin en contra del suposat tancament de l’Oficina, en cas que es produeixi. 

S’accepta el prec. 

Que es convoquin a la major brevetat possible les reunions i/o comissions 
referents als projectes del Pla Paral·lel, Can Batlló/Magòria i urbanització 
cobertura vies Sants i monogràfic sobre Can Vies, així com conèixer en quin 
moment ens trobem envers aquests importants projectes 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que les obres de 
l’avinguda del Paral·lel han quedat interrompudes des de fa quatre mesos en els dos 
trams que falten per remodelar, des de la ronda de Sant Pau fins a les Drassanes i des 
del carrer de Lleida fins a la plaça d’Espanya. Considera important finalitzar les obres 
del Pla que va quedar consensuat anteriorment. 

Comunica que no s’han produït novetats respecte a quin model de projecte urbanístic 
de Can Batlló-Magòria desitja l’actual equip de govern sobre els equipaments que s’hi 
han d’executar, en resposta a la proposta traslladada fa mesos des de la plataforma 
Can Batlló respecte a la modificació del PGM. Anuncia que tampoc no s’ha emès cap 
comunicat sobre el camp de futbol de Magòria. Informa que la setmana anterior es va 
celebrar una reunió en què es va produir un acord. Demana que els grups municipals i 
les entitats del territori es reuneixin per informar de com quedaria la modificació.  



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

42 
 

Adverteix que cal afrontar el futur de l’immoble del carrer Jocs Florals, 40-42, conegut 
com Can Vies, i conèixer les intencions de l’equip de govern respecte a l’execució del 
projecte àmpliament consensuat. Tot seguit, formula el prec. 

El senyor Xavier Ferré Perisé, del GMDBComú, accepta el prec. Matisa que el 
GMDPPC no està exigint un període de compliment, sinó la màxima brevetat possible. 
Es compromet a convocar els grups tan bon punt es produeixin novetats i es trobi el 
moment adequat dins els espais de participació, els quals estan saturats i no permeten 
als consellers assistir a les manifestacions. En aquest sentit, lloa el sentit de 
responsabilitat del senyor Calleja vers el seu càrrec al Districte. 

El senyor Calleja mostra la seva satisfacció respecte a l’acceptació. Insisteix que el 
prec es gestioni en un temps relativament breu a causa de la importància dels 
projectes, malgrat el dens calendari. Demana conèixer el calendari i l’estat dels 
projectes, ja sigui oralment, per escrit o mitjançant una reunió amb els portaveus. 
Lamenta la incertesa en els tots projectes del Paral·lel, i no exclusivament aquells 
inclosos en el Pla d’usos, pel que fa a la finalització de les obres i la possible pèrdua 
d’inversió. Considera que aquests aspectes són importants més enllà del procés 
participatiu. Pel que fa a Can Vies, desconeix si s’enderrocarà o se’n modificarà el 
planejament amb un altre model per als ocupants, si bé demana que s’abordi la 
problemàtica immediatament. 

Mostra la seva alegria respecte a l’assumpte de Can Batlló i recorda que els veïns 
n’estan molt satisfets, tot i que considera important que els grups municipals i les 
entitats del territori estiguin assabentades de la tasca del veïnat. En aquest sentit, fa 
un esment a Sants 3 Ràdio. Demana que el gerent, el cap de Projectes o el regidor 
emetin informació sobre la qüestió. 

S’accepta el prec. 

D.3 Preguntes 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Es renovarà el conveni formulat entre el Districte de Sants-Montjuïc i la 
Fundació Trinijove per tal de seguir impulsant aquesta necessària tasca 
d’inserció social dels aturats de la Marina? I si és que no, per què? 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, avança que la pregunta versa sobre un 
conveni que es va signar en l’anterior mandat amb la Fundació Trinijove, una entitat 
amb una llarga trajectòria al barri de Trinitat Vella en qüestions de formació i inserció 
de joves en risc d’exclusió en el món laboral. 

Afirma que la Marina era un dels barris amb més incidència en l’àmbit d’atur, de 
manera que es va concloure impulsar el reforç als barris amb la intenció de treballar 
conjuntament amb Barcelona Activa per tal d’empoderar una entitat al barri i poder 
seguir desenvolupant aquesta tasca. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta que el conveni introduïa 
una sèrie d’acords que entraven en competència directa amb els serveis oferts per 
Barcelona Activa a la Marina. Reconeix que la Fundació Trinijove és una organització 
molt arrelada, si bé els serveis d’inserció laboral no estan desenvolupats igual que els 
de Barcelona Activa. En aquest sentit, acusa l’anterior govern de no haver sabut 
resoldre la problemàtica, de manera que l’únic que es va mantenir del conveni van ser 
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les obres per valor de 50.000 euros que es van executar en diverses associacions del 
barri amb persones que no eren de la Marina però es van acollir al programa d’inserció 
laboral. 

Recorda que el conveni finalitzava el novembre del 2015 i assegura que properament 
se’n farà la valoració tècnica perquè la persona responsable va patir un infart i ha 
demanat temps per recuperar-se. Indica que, en funció de la valoració, es decidirà si 
es continua impulsant el conveni o si se’l modifica. 

Es planteja pel Grup Municipal PSC: 

Si el govern del Districte farà acompanyament a l’entitat de la Llar de 
l’Esclerosi Múltiple perquè insti TMB a buscar conjuntament amb ells una 
solució que garanteixi l’accés amb transport públic a la seva seu, sigui 
modificant el recorregut del bus barri o destinant un transport adaptat a la 
necessitat que es planteja, que els faciliti arribar-hi i poder desenvolupar amb 
condicions òptimes la seva tasca, tant als usuaris com a les famílies i al 
personal que col·labora amb l’entitat 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, es disculpa en nom dels assistents 
que han abandonat el Ple, ja que es tracta de persones delicades de salut. 

Exposa que l’entitat d’esclerosi múltiple està pendent de trasllat a la nova seu del 
passeig de l’Exposició número 20 al barri del Poble-sec. Informa que el lloc facilitat per 
l’anterior govern no és el més adequat per a les persones que freqüenten la Llar de 
l’Esclerosi Múltiple. Mostra la seva preocupació pel que fa a l’accés dels usuaris i 
treballadors de l’associació al nou emplaçament, ja que l’únic mitjà de transport és 
l’autobús. En aquest sentit, comunica que la comunicació és deficitària i poc adaptada 
a les necessitats dels afectats. 

Indica que el local està situat a la part alta del Poble-sec, on només arriba l’autobús 
121, que circula en un tram d’aquell carrer. Recalca que des del Paral·lel fins al 
passeig de l’Exposició resulta complicat accedir-hi en cadira de rodes i a peu. A 
continuació, formula la pregunta. 

Afegeix que en aquest local no només s’hi fa teràpia, sinó que també serveix com a 
punt d’informació per als familiars que han vist com els pocs autobusos que hi arriben 
només estan adaptats per a una sola cadira de rodes i són petits. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que a través del conseller 
de Discapacitat s’ha entomat aquesta reivindicació, que d’entrada havia semblat un 
cúmul de petites necessitats, de manera que després d’una primera aproximació, 
s’havia acordat treballar en la qüestió dels autobusos i els accessos. Es compromet a 
fer un seguiment de la qüestió per aconseguir una millor accessibilitat. 

La senyora Boix demana que la resposta culmini amb una trobada amb l’associació. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, afirma que es tracta 
d’un debat tancat relacionat amb el PAD i assegura que properament es convocarà 
una reunió amb la Llar, un dels temes centrals de la qual serà la mobilitat de la nova 
seu. Recorda que la problemàtica ja es va comentar en la primera visita d’obres. 
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Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Té el govern del Districte previst començar a estudiar la segona fase del 
poliesportiu del carrer Energia per a la seva posterior realització, seguint les 
pautes indicades al projecte inicial? 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, manifesta que enguany està prevista 
la finalització de la primera fase del projecte per a la creació d’un poliesportiu al carrer 
de l’Energia. Puntualitza que en la segona fase, encara pendent, s’han de construir 
dues sales de fitnes, una piscina i un carrer de vianants per completar el projecte 
inicial previst. Recorda que el projecte està esmentat en l’anterior PAD i, per tant, 
pendent des de fa anys. A continuació, formula la pregunta. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que es tracta d’un dels 
projectes que es van començar a treballar quan l’equip de govern va iniciar el mandat. 
Apunta que en diverses ocasions s’ha explicat que resulta complicat executar el 
projecte per una qüestió de viabilitat amb la resta de piscines de l’entorn. Es 
compromet a reclamar l’estudi de viabilitat i buscat altres solucions, treballant amb 
l’Hospitalet per comprovar quants habitants d’aquesta ciutat podrien utilitzar la piscina 
en la segona fase del Poliesportiu Energia. Apunta que cal insistir a Barcelona Esports 
que les piscines són necessàries per greuge i que el projecte és viable. 

El senyor Labrador pregunta si la piscina derivaria els veïns a l’Hospitalet, a la qual 
cosa la senyora Pérez respon que passaria el contrari. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Quan té previst l’actual govern municipal instal·lar a la nau central de Can 
Batlló les oficines d’Hàbitat Urbà? 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, comunica la seva 
preocupació per la conservació d’edificis antics que presenten un estat precari. Matisa 
que hi ha un edifici dins del recinte fabril de Can Batlló amb una nau central de 20.000 
metres quadrats. Recorda que l’Ajuntament va comprar l’espai a la Generalitat per 
4.500.000 euros amb la idea d’ubicar-hi la Conselleria de Medi Ambient, si bé 
posteriorment es va acordar instal·lar-hi Hàbitat Urbà. Tot seguit, formula la pregunta. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, comunica que Hàbitat Urbà no anirà 
ubicat a Can Batlló. Informa que Ecologia Urbana, l’antic Hàbitat Urbà, ha elaborat un 
càlcul per reagrupar les cinc ubicacions de què disposa actualment, i ha conclòs que 
es requereixen 33.000 metres quadrats per a aquesta finalitat, de manera que la nau 
central no permetria agrupar totes les oficines que Ecologia Urbana té dispersades per 
la ciutat. 

La senyora Pahissa pregunta si la nau té destinació prevista. 

El senyor Farré assegura que se li està buscant un ús. Apunta que s’hi podria ubicar 
Coòpolis en cas que es pogués desenvolupar el projecte. 
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E) Seguiment de proposicions/declaracions de grup: 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 2 
de desembre de 2015, amb el contingut següent: 

«Incloure en el proper Pla d’actuació del Districte (PAD) i en el Pla 
d’inversions municipals (PIM) la compra de sòl al barri de Font de la Guatlla 
per part del Districte de Sants-Montjuïc, edificat o no, per a fer equipament i, 
en cas que no hi hagi sòl disponible per a equipament, plantejar un canvi 
d’ús urbanístic per a fer-ho possible en el present mandat» 

La senyora Georgina Lázaro Fontanet, del GMDCiU, manifesta que el passat 2 de 
desembre es va aprovar una proposició en què es demanava incloure en el proper 
PAD i PIM la compra de sòl a Font de la Guatlla per part del Districte de Sants-
Montjuïc per construir-ne l’equipament o, en cas que no hi hagi sòl disponible, per 
executar una modificació d’ús urbanístic amb l’objectiu de permetre-ho. 

Afirma que el PAD és un procés que encara no està tancat, si bé demana saber quines 
són les gestions que està tramitant l’equip de govern actualment per complir aquesta 
reivindicació de barri. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, indica que cal esperar 
la finalització del PAD i recollir propostes dels ciutadans abans de valorar si es pot 
prioritzar la proposició a Font de la Guatlla. D’altra banda, assegura que s’està 
desenvolupant aquesta mesura, si bé no es disposa d’una resposta per part de la 
Casa Gran. Es compromet a transmetre la resposta tan bon punt es rebi. 

La senyora Lázaro recorda que aquest assumpte està inclòs en les propostes del 
veïnat i de l’equip de govern, per la qual cosa no entén que no es tracti com a prioritari. 

El senyor Alonso respon que les propostes estan establertes, si bé les prioritats encara 
no. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 8 
d’octubre de 2015, amb el contingut següent: 

«Que el Consell del Districte de Sants-Montjuïc acordi instar el govern del 
Districte a impulsar de forma urgent les següents mesures, moltes d’elles 
previstes al PIM: 

- Accelerar projecte Ludoteca Font de la Guatlla 
- Accelerar les obres a Lleialtat Santsenca 
- Activar projecte i obres edifici Orfeó Sants 
- Realitzar arranjaments pendents carrers Poble-sec (Rades, Concòrdia…) 
- Condicionaments a Can Batlló 
- Actuació d’urgència per aturar degradació del Palau de la Premsa (Poble-
sec) 
- Condicionar la Masia Can Cervera a la Font de la Guatlla per biblioteca 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

46 
 

- Condicionar els jardins de Can Mantega (Badal) 
- Accelerar projecte de reurbanització carrers de Plus Ultra de la Marina del 
Port 
- Accelerar l’adquisició per usdefruit veïns (magatzem Comissió Festes La 
Farga) peça interior al carrer Rossend Arús (Sants) 
- Finançar/construir el projecte esportiu Camp de la Magòria (Bordeta) 
- Finançar/construir la remodelació de la plaça de l’Olivereta (Bordeta) 
- Condicionar els voltants de l’Estació de Sants/estació autobusos (Bordeta) 
- Finançar posada en servei, coma mínim, l’estació de metro del carrer Foc 
(Marina) 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, demana que la resposta sigui breu, a 
la qual cosa se li comunica que s’enviarà per escrit. 

Es planteja pel Grup Municipal PSC: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 2 
de desembre de 2015, amb el contingut següent : 

«Instar el govern del Districte que exigeixi a la Generalitat i a TMB la posada 
en funcionament de les tres estacions que hi ha fetes al passeig de la Zona 
Franca el més aviat possible i que, mentrestant, de forma provisional, es 
reforci la xarxa d’autobusos, el 13, el 37 i el 109, i que es faci un estudi amb 
celeritat sobre la possibilitat de posar un autobús llançadora que contempli 
només parades al passeig de de la Zona Franca i vagi directa a plaça 
Espanya per enllaçar amb el metro» 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, pregunta pel compromís que es va 
adquirir en la sessió plenària del govern el 2 de desembre del 2015. Tot seguit, formula 
la pregunta. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, insisteix que dues de les tres 
estacions estan assegurades i desencallades respecte del metro. Assegura haver 
exigit a la Generalitat que es posin en marxa el 2017. Quant als autobusos 37 i 109, 
afirma que es van incrementar els combois, de manera que es va reduir la freqüència 
de pas. En aquest sentit, informa que els ciutadans estan notant la millora. 

Anuncia que TMB es va comprometre a estudiar i portar a la seva Direcció l’increment 
d’un o dos combois de la línia 13 en hores puntuals. Afirma que l’endemà s’ha 
convocat una reunió amb el senyor Albert Gironella, de TMB, per anar a comprovar la 
problemàtica sobre el terreny, a més de les parades on no es poden obrir les rampes 
per a les persones amb accessibilitat reduïda. Es compromet a comentar al senyor 
Gironella la dificultat per agafar la línia 13 d’autobusos al barri del Polvorí, a Can Clos. 

Pel que fa a la llançadora, creu recordar que a la darrera Taula de Mobilitat de la 
Marina es va comunicar que s’avaluaria una modificació del recorregut de l’H16 per 
intentar reduir-ne l’interval de pas. Matisa que no es va tenir temps de desenvolupar la 
idea i proposar la incorporació de la llançadora, si bé es compromet a seguir debatent-
ho. 
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Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 2 
de desembre de 2015, amb el contingut següent: 

«Que el Consell Plenari de Sants-Montjuïc traslladi a l’Ajuntament de 
Barcelona instar l’Institut Català de la Salut la necessitat de reposar el metge 
i l’infermer que han tret al CAP Carles Ribas, així com recuperar el servei 
d’urgències a aquest centre d’atenció primària, i 

Que no es treguin més especialitats del CAP Manso, que es puguin recuperar 
algunes de les ja concertades i que s’assigni metge de capçalera els 
divendres a la tarda a l’esmentat centre»  

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, llegeix la proposició. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta que les peticions 
relatives al CAP de Carles Ribas, les quals el seu grup secunda, estan incloses en les 
negociacions sobre recursos sanitaris que l’Àrea de Salut de l’Ajuntament està portant 
a terme amb diferents actors. Afegeix que s’està elaborant un nou conveni 
d’equipaments amb el Consorci Sanitari de Barcelona, on es té en compte l’esmentada 
situació. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, assegura que una 
comissió de seguiment vetlla per aturar la privatització dels serveis del CAP Manso. 
Puntualitza que actualment no es disposa de cap actualització al respecte, de manera 
que no es preveu que es produeixi cap modificació el 2016 i les negociacions es 
reprenguin el 2017. 

F) Declaracions institucionals: 

1. En suport dels refugiats 

La presidenta indica que la declaració institucional sobre la celebració del Dia 
Internacional de les Víctimes del Terrorisme no ha reunit el suport suficient. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, demana sumar-se a la crida que 
diversos sectors de la ciutadania han fet a favor dels drets de les persones refugiades, 
concretament a favor que s’obrin vies segures per a les persones que busquen refugi a 
Europa. Reclama que els governs els garanteixin un camí sense màfies, sense espoli 
econòmic i sense morts. Exigeix que el Govern de l’Estat permeti a l’Ajuntament de 
Barcelona fer efectiva de manera immediata l’acollida del nombre de persones en 
busca de refugi que la ciutat determini. Expressa el seu suport a totes aquelles 
iniciatives que la ciutadania vulgui impulsar en solidaritat material i humana amb les 
persones en busca de refugi, contribuint-hi amb els mitjans materials i humans que es 
puguin aportar. Demana elevar la declaració institucional als Governs de la Generalitat 
i de l’Estat Espanyol. 

2. Per tal de protegir i garantir els drets dels infants 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, agraeix l’assistència de familiars de 
les víctimes i declara la ferma determinació del seu grup en la defensa dels drets dels 
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infants davant les agressions sexuals. Es compromet a treballar per protegir i garantir 
els drets dels infants, donar suport a les persones afectades i a les seves famílies. 
Assegura que es promourà la col·laboració i la cooperació entre els diferents agents 
per tal de donar resposta a les víctimes. 

Afirma que cal promoure que el Consorci d’Educació treballi amb entitats 
especialitzades per tal que es puguin desenvolupar accions d’intervenció amb les 
víctimes, les famílies i la comunitat educativa mitjançant una intervenció integral de 
prevenció i sensibilització d’abusos sexuals a menors. Es compromet a impulsar les 
mesures necessàries d’acord amb la comunitat educativa del Districte per garantir la 
confiança de la societat envers la comunitat educativa i la seva notable tasca al 
Districte. Finalment, insta el Consorci d’Educació i la resta d’agents afectats a la 
revisar i millorar protocols d’actuació per prevenir nous casos d’abusos. 

3. Per la celebració del Dia Internacional de les Víctimes del Terrorisme  

La presidenta anuncia que la declaració institucional presentada pel GMDC’s es va 
acceptar a la Junta de Portaveus amb la condició que tingués la majoria suficient, 
consistent en dos terços dels consellers del Districte, cosa que no s’ha produït. 

El Secretari del Consell adverteix que és la primera vegada que ha tingut lloc una 
situació d’aquestes característiques. Corrobora que a la Junta de Portaveus els grups 
van facilitar la majoria suficient perquè la petició fos considerada com a declaració 
institucional, per la qual cosa ha estat inclosa en l’ordre del dia. Afirma, però, que 
posteriorment els interessats han intentat una transacció al respecte, la qual no ha 
prosperat, de manera que un dels grups ha retirat el suport. Indica que, segons la 
decisió de la Junta de Portaveus de la Casa Gran a setembre de 2015, cal sotmetre a 
consideració del Ple la proposta inicialment presentada pel grup proposant. 

Proposa que se sotmeti la declaració a votació per parts dels grups per decidir quins hi 
donen suport i, en cas que no n’obtingui prou, no serà considerada una declaració 
institucional. Adverteix que el moment adequat per haver-la substituït era a la Junta de 
Portaveus. 

La presidenta obre torn de preguntes i demana que es llegeixi la part dispositiva per tal 
que els grups es pronunciïn sobre la declaració institucional posteriorment. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, anuncia que si es pretén que una 
declaració institucional no tingui opció de prosperar com a proposició de grup i es 
transacciona, s’aconsegueix que la declaració decaigui. Assegura que no s’ha portat a 
terme amb mala intenció, si bé les normes han dificultat el procés. Comunica que no té 
inconvenient a intentar portar a votació les declaracions institucionals, si bé opina que 
s’està entrant en una roda sense sentit. 

La presidenta proposa que s’apliqui el mateix criteri que a la Casa Gran, d’on ella és 
portaveu adjunta. Matisa que el criteri esmentat consisteix a acceptar totes les 
declaracions institucionals i, posteriorment, llegir al Ple només les que disposen del 
suport requerit. Adverteix que es procedirà així de cara al futur, ja que no es disposa 
d’una Junta de Portaveus prèvia urgent. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, demana llegir i sotmetre a votació la 
declaració constitucional en el cas que decaigui abans d’arribar a una transacció, 
segons permet l’acord de Junta de Portaveus. 
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La presidenta reitera que en la present sessió s’actuarà com a la Casa Gran i la 
problemàtica es debatrà a la propera Junta de Portaveus. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, proposa no esperar al proper Ple per 
convocar una Junta de Portaveus. Recalca que hi ha molts temes que s’estan 
encallant, especialment de procediment, de manera que proposa convocar una Junta 
de Portaveus per tractar aquests assumptes i agilitzar-ne el debat en els propers dies. 

La presidenta recorda que únicament han sorgit dos temes d’aquesta mena. En primer 
lloc, la possibilitat que els consellers que no siguin portaveus es puguin posicionar i, en 
segon lloc, la problemàtica de les declaracions institucionals. Considera que no és 
necessari convocar una Junta de Portaveus extraordinària per debatre aquests dos 
temes, ja que si s’apliquen a la Casa Gran es poden extrapolar al Districte. D’altra 
banda, considera adequat establir un sistema diferent a la propera Junta de Portaveus. 
Conclou dient que tothom té a la seva disposició la proposta de declaració non data. 

4. Per un Saló de l’Educació de Barcelona lliure d’exèrcits, per uns espais 
educatius sense armes 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, defensa un Saló de 
l’Ensenyament sense la presència de les Forces Armades espanyoles. Afirma que cal 
impulsar uns espais educatius que promoguin la cultura de la pau, la convivència 
pacífica, els drets humans i la solidaritat internacional. Insta les administracions 
competents, concretament el Departament de la Generalitat de Catalunya i 
l’Ajuntament de Barcelona, a fer les gestions pertinents amb la Fira de Barcelona per 
no permetre la presència de cap representació d’institucions militars al Saló de 
l’Ensenyament ni a cap altre espai educatiu ni de lleure, com ara el Festival de la 
Infància. Finalment, es compromet a comunicar a totes les administracions competents 
el contingut de la declaració institucional. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 23.30 h. 

 

 

El secretari    Vistiplau 
La presidenta del Consell 


